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G L A S I L O S O C I A L I S T I Č N E Z V E Z E D E L O V N E G A L J U D S T V A O B Č I N E D O M Ž A L E 

27. JULIJ 
NAŠ PRAZNIK 

Občinski prazniki so taki dnevi , ko si pribl ižamo tisti del slo
venske zgodovine, ki je najneposredneje vezan z delom in življe
njem, z revoluci jo, uspehi in napredkom občine. Za domžalsko ob
čino je ta dan 27. jul i j , dan začetka vstaje in št i r i letnega boja proti 
okupatorju. Tedaj se je domžalsko-kamniško področje dvignilo v upor 
proti naj temnejšim s i lam, preraslo v vsesplošno ljudsko vstajo in 
postalo sestavni del narodnoosvobodi lnega boja s lovenskega in ju
goslovanskih narodov. Vs i ti dogodki, vsa naša zgodovina, dobiva 
letos še poseben odtenek — simbol boja za pravice s lovenskega 
kmeta v času kmečkih puntov, katerih 400-letnico proslavl jamo letos 
š i rom Sloveni je in sosednje republ ike. Celotnemu gibanju za staro 
pravdo daje vsebino boj proti kr iv icam, izkoriščanju delovnih l judi, 
neizprosen boj za pravico do živl jenja in dela na svoji zeml j i , boj 
za obstanek z osnovnimi človekovimi pravicami. Nič ni čudnega, da 
kmečke punte povezujemo s celotnim bojem slovenskega naroda 
proti tujim in domačim izkoriščevalcem v času pred in med prvo 
svetovno vojno, kakor z bojem v času med obema vojnama. Tisoč 
niti povezuje ta naš zgodovinski boj, ki je dosegel svoj vrh in konč
no zmago v narodnoosvobodi lnem boju v letih 1941—1945. 

Od tedaj naprej imamo pred seboj eno samo, jasno začrtano pot: 
doseči č im večje uspehe, da bo naše živl jenje vsako leto lepše, pri 
tem pa vlagati vse si le v boj za mir, ki je največja blaginja člove
štva. Najti pot lepšemu in bol jšemu živl jenju pa pomeni stalno iska
nje, izpopolnjevanje, čiščenje in dopolnjevanje tega, kar v našem 
delu in živ l jenju ni bilo dobro. To stalno gibanje in iskanje je zgo
dovinski boj za urejanje in ureditev samoupravne social ist ične 
družbe. 

Prav sedaj smo pred tem, da si bomo temelj i to dopolni l i našo 
osnovno zakonodajo z novo zvezno in republiško ustavo. Osnutka 
obeh dokumentov pomenita zgodovinski dosežek v našem družbeno
pol i t ičnem razvoju. Dolžnost vseh nas je, da se v času javne raz
prave pr ik l juč imo t is t im, ki bodo odgovorno in tvorno sodeloval i 
in s svoj imi predlogi k osnutkom ustave pr ispeval i , da bo nova usta
va pomeni la popolno zmago delovnega človeka, ki mora postati res
ničen nosi lec oblasti in upravljanja vseh družbenih zadev. Vse svoje 
ustavne pravice bo delovni človek uresničeval v osnovnih cel icah 
našega živl jenja: temeljni organizacij i združenega dela, občini , kra
jevnih in interesnih skupnost ih. Tu se stekajo niti vsega našega 
dela, vseh naših težav in uspehov, tu je mesto delavca samouprav
l j a l a . Pravica najširšega neposrednega upravljanja preko delegat
skega s is tema je vel ik, zgodovinski premik našega družbeno-politič-

nega s is tema, v gibanje za pridobitev le-teh pa se moramo v č im 
večjem števi lu vk l juč i t i . 

To je danes naša osnovna in neposredna naloga, saj nov ustavni 
s is tem pomeni nadaljevanja revolucionarnih sprememb v naši družbi 
in boj za miren, lepši ju t r išn j i dan. 

Te naloge in iskrene čest i tke naj nas spremljajo ob praznovanju 
letošnjega občinskega praznika. 

Predsednik občinske konference SZDL 
Jernej Lenič 



Ob petstoletnici slovenskega 
kmečkega uporništva 

Grad Brdo pri Lukovici (Govor na proslavi 17. junija 1973 v Dragomlju) 

S kmečkimi upori je slovensko 
ljudstvo šest stoletij po izgubi svo
je svobode in vključitvi v nemško 
srednjeveško državo, v kateri je bi
lo popolnoma brezpravno, spet sto
pilo na zgodovinsko prizorišče kot 
aktivni oblikovalec svoje usode. 
»Slovenske kmečke vojne, ki so se 
začele sredi 15. stoletja, trajale ce
lo 16. stoletje, pa vedno znova spo
radično vzplamtevale v 17. in 18. 
stoletju, pomenijo proces veličast
ne revolucionarne demokratične 
borbe slovenskega ljudstva, ki je v 
temeljih pretreslo fevdalni sistem 
na slovenskih tleh« (Edvard Kardelj). 
Dolgotrajni in krvavi kmečki punti 
na Slovenskem so bili po svoji raz
sežnosti celo med največjimi v ev
ropskem merilu, kar je poudaril tudi 
eden od utemeljiteljev znanstvene
ga socializma Friedrich Engels, eden 
prvih naših zgodovinarjev Janez Vaj-
kard Valvazor pa je veliki punt leta 
1515 imenoval celo »svetovno znani 
kmečki upor«. V svojih uporih so 
slovenski kmetje izpričali odločno 
voljo, da hočejo sami odločati o svo
jem družbeno-političnem razvoju in 
v njih so pokazali tudi prve znake 
zavesti o slovenski skupnosti. Zlasti 
pa je v njih občudovanja vredna bor
benost in revolucionarna energija, 
s katero so poskušali doseči kar 
največ političnih pravic pri odloča
nju v slovenskih deželah in čim bolj 
omajati temelje fevdalnega družbe
nega reda. Vsaka revolucionarna ak
cija — in kmečki upor je to prav 
gotovo bil — je tudi v primeru po
raza »vselej dokaz žive sile naroda. 
Narod, ki molče trpi zatiranje, je 
obsojen na pogin.« Prav kmečki upo
ri pa so pokazali, da življenjska moč 
slovenskega ljudstva kljub večsto-
letnemu političnemu in socialnemu 
zatiranju »ni bila strta, in svoj pri
hod v zgodovino je najavil sloven
ski narod z veličastno častno revo
lucionarno akcijo, ki je nista mogla 
ubiti v glavah in srcih slovenskega 
ljudstva ne zatiranje ne čas« (E. Kar
delj). 

Kmečki upori so bili kot eden 
najvišjih naprednih vzponov sloven
skega ljudstva in vir revolucionar
nih tradicij za vse nadaljnje boje 

slovenskega naroda za njegove te
meljne pravice; prav kmečka pun-
tarija je bila torej začetek tistega 
zgodovinskega razvoja, ki je dose
gel svoj vrh v revolucionarnem na
rodnoosvobodilnem boju. Te dve 
največji prelomnici v zgodovini slo
venskega narodnega prebujenja lah
ko med seboj primerjamo v nekih 
pogledih: kmečko uporništvo in na
rodnoosvobodilni boj sta zajela vse 
slovensko ozemlje, delno sta si po
dobna glede množičnega sodelova
nja prebivalstva v uporniških oddel
kih, saj je npr. že tudi v puntarski 
vojski leta 1515 aktivno sodelovala 
več kot desetina Slovencev, že tudi 
v kmečkih uporih se je s Kmečko 
zvezo, ki je prevzela nekatere držav
ne in sodne funkcije, začela obliko
vati neka »država v državi«, ki jo 
je nato Osvobodilna fronta sloven
skega naroda uveljavila dejansko na 
vsem narodnostnem ozemlju in ji 
dala novo revolucionarno vsebino, 
za obe gibanji je značilna izjemna 
požrtvovalnost in zavzetost, saj so 
v njih široke množice slovenskega 
ljudstva po lastni odločitvi za velike 
ideale tvegale svoje življenje in pre
moženje, končno pa je slovensko 
partizanstvo priznalo »kmečkim pun-
tom« pomen tiste svoje korenine, 
ki sega najdlje v preteklost« (prof. 
dr. Bogo Grafenauer) tudi s tem, da 
je dalo trem narodnoosvobodilnim 
brigadam imena najvidnejših kmeč
kih uporniških voditeljev Matije 
(Ambroža) Gubca, Ivana Gradnika in 
Andreja Laharnarja, borcem pa da
jalo kmečke upornike za zgled. Šele 
narodnoosvobodilni boj je torej do
končno razrešil nekatera vprašanja, 
ki so bila vzrok kmečkim uporom 
in uresničil njihove cilje. 

Od začetka uporniškega gibanja 
leta 1473 pa do zadnjega velikega 
revolucionarnega nastopa kmetov v 
pomladi narodov leta 1848 je bilo 
poleg petih velikih uporov, ki so za
jeli velik del slovenskega ozemlja, 
še nad 120 lokalnih kmečkih akcij, 
ki jih je povzročalo povečanje daja
tev, davkov, tlake, robotine in nala
ganja novih fevdalnih bremen, ome
jevanje kmečke trgovine, krivično 

in nasilno postopanje posameznih 
plemičev, v začetku pa tudi posle
dice turških vpadov, pred katerimi 
so bili podložniki mnogokrat neza
varovani in izpostavljeni hudim žrt
vam ter ropanju. V ta revolucionarni 
proces so se vključili tudi podlož
niki domžalskega in kamniškega ob
močja. Na Gorenjskem je kmečko 
uporništvo doseglo največji razmah 
v velikem slovenskem kmečkem 

ni stanovi in sklepali o ukrepih za 
zajezitev upora. Ker je Kamnik nudil 
zavetje plemstvu, so se okrog njega 
zbrali kmečki uporniki z domžalske
ga in kamniškega območja ter po
skušali pridobiti meščane na svojo 
stran, kar pa jim tudi z grožnjo, da 
bodo mesto požgali, ni uspelo. V ve
likem slovenskem uporu so kmetje 
v kamniškem okraju dosegli največji 
uspeh z zavzetjem gradov na Brdu 

Kmetje plačujejo dajatve 

Poljedelska opravila 

Grad Čemelo 

uporu leta 1515, ko je bilo tudi dom
žalsko območje eno pomembnih 
puntarskih žarišč. Podložniki so se 
z znano uporniško pesmijo Le vkup, 
le vkup uboga gmajna — te besede 
so bile tudi prve slovenske tiskane 
besede — dvignili v boj za staro 
pravdo, zapisano v urbarjih, in za 
svoje druge zahteve. Plemiči so se 
zatekli v Kamnik, kjer so se poču
tili bolj varni kot v svojih obleganih 
gradovih. V Kamniku so se sredi 
1515. leta zbrali tudi kranjski dežel-

pri Lukovici in v Rožeku na Morav-
škem ter z obleganjem Črnelega, 
kjer gradu sicer niso uspeli zasesti, 
uničili pa so pristavo in ribnike ter 
si razdelili plen. Lastnika gradu Žiga 
in Andrej Lamberg sta bila namreč 
med voditelji plemstva v boju zoper 
kmečke upornike. Prav to obleganje 
pa je zanimiva posebnost v sloven
ski puntariji, saj je upornikom po
magal s topom celo dragomeljskl 

Nadaljevanje na 3. strani 



Č E Š M J I C E B E L N E K 

M O R A V S K I G R A D O V I 
IZ 16. STOLETJA 

Kamnik 

borke iz Šlandrove brigade 

Nadaljevanje z 2. strani 

graščak Franc Glanhofer. Zato so ga 
po krvavi zadušitvi upora Lambergi 
tožili za povzročeno škodo. 

Kljub porazu pa kmečka upor
nost ni zamrla. Neuspeli upor jim 
je bil vir izkušenj za še boljšo voja
ško organiziranost, za še tesnejšo 
povezavo v Kmečki zvezi in za raz
širitev uporniškega programa — kar 
se je pokazalo v velikem hrvaško-
slovenskem kmečkem uporu 1572/73. 
leta. Tedaj se je razširil pri nas le na 
območju brdskega gospostva, kjer 
so uporni kmetje zavzeli grad. Zno
va pa so se množično vključili v ve
liki slovenski upor leta 1635, ko so 
napadli gradove v okolici Kamnika, 
Mengša, Lukovice ter v Moravski in 
Tuhinjski dolini. Zgodovinski viri 
pričajo, da so se tedaj uprli tudi 
podložniki Tattenbachov na drago-
meljskem gospostvu, kjer je ob Pša-
ti stal grad in je bil eden najbolj 
zanimivih in redkih utrjenih grajskih 
objektov v ravnini na Slovenskem, 
v listinah pa se prvič omenja že 
leta 1312. 

Po zadušitvi tega upora je bilo 
na domžalskem in kamniškem ob
močju še nekaj uporov krajevnega 
značaja. Tako so se v sedemdesetih 
letih 17. stoletja še dvakrat uprli 
podložniki v okolici Mengša, zadnji 
kmečki upori pa so bili v letih 
1820/30 na Moravškem. Pri iskanju 
novih virov za zgodovino kmečkih 
uporov ob letošnjih jubilejih so našli 
nove bogate podatke, tudi za osvet
litev puntarstva na kamniškem in 
domžalskem območju, kar nam omo
goča njegovo bolj objektivno ovred
notenje in ugotovitev pomena ter 
razširitve v gorenjskem okviru. Ugo
toviti moramo, da so se tudi kmeč
ki podložniki obeh teh območij ak
tivno in požrtvovalno vključili v ve
like revolucionarne boje, ki so nov 
višek dosegli leta 1848. Tedaj so se 
končno rešili fevdalnih spon, Slo
venci smo si v tem revolucionarnem 
letu tudi končno izoblikovali svoj ve
liki narodni program — Zedinjeno 
Slovenijo. 

Ker smo uvodoma primerjali 
kmečko uporniško gibanje in revolu
cionarni narodnoosvobodilni boj, naj 
ob sklepu poudarimo še ugotovitev, 
da je prebivalstvo domžalskega in 
kamniškega območja še bolj častno 
kot v prvih revolucionarnih akcijah 
v 16. stoletju, izpolnilo svojo dolž
nost v boju zoper okupatorje za po
litično in socialno svobodo sloven
skega naroda, saj se je prav na tem 
območju začela 27. julija 1941 prava 
množična vstaja na Slovenskem, ves 
čas narodnoosvobodilnega boja pa 
so bila prav nekdanja središča 
kmečkih uporov tudi pomembna 
oporišča narodnoosvobodilnega gi
banja. 

Dr. Miro Stiplovšek 

Spomini 
Letos bo minilo 30 let, kar sem 

kot partizanka stala v zboru brigade 
Slavka Slandra. 

Bila sem borka Savinjskega ba
taljona, ko smo se združili v Šlan-
drovo brigado. Prehodili smo težko 
pot do špika, vendar pa je pogled 
na množico borcev iz vseh koncev 
Slovenije premagal vso utrujenost. 
Ponosno smo stali v vrstah, ko nam 
Je komandant brigade poveljeval: 
»brigada mirno«. Ob njegovih bese
dah smo se zavedali, da se raz
raščamo v pravo vojsko, ki se ne 
bo dala streti. 

Ta dan je bil zame tako poln vti
sov, da se je po toliko letih marsi

kaj že izgubilo iz spomina. Bilo je 
mnogo srečanj s soborci, zapeli smo 
veliko partizanskih pesmi, pa tudi 
zavrteli smo se. Največje presene
čenje in dobro voljo pa je pripravil 
naš mesar. Kar naenkrat se je po
javil med nami v fraku in s cilin
drom na glavi. Jahal pa je namesto 
konja vola, ki je po končanem de-
fileju zaključil v loncu. Slavje je bilo 
kratkotrajno in spet smo se morali 
podati borbam nasproti. V Zasavju 
se je prekaljevala novoustanovljena 
brigada. Padlo je mnogo prekaljenih 
barcev, prav tako pa tudi novinci, 
ki so pred kratkim prišli v brigado. 

Spominjam se, da sem bila vsa 
v pričakovanju mame, ki me je ob
vestila, da me pride obiskat, ker 
smo bili v bližini doma. Toda zasede 
in borbe so spet podaljšale mesece, 
kar se nisva videli. Potem smo pre
šli Savo in prehodili velik del Do
lenjske. Brigada pa je rasla z vsa
kim dnem, čeprav je bil davek svo
bodi velik. 

Nedavno sem spet stala v zboru 
brigade, ki je iz leta v leto manjša. 
Bila pa sem 30 let starejša in v spo
minih smo spet prehodili pot Šlan
drove brigade. 

Nadja 

TOLMAČI USTAVE 
SRS IN SFRJ 

V NAŠI OBČINI 
Izvršni odbor Občinske konferen

ce SZDL Domžale je že 16. 5. 1973 
razpravljal o oblikah seznanjanja in 
tolmačenja ustav našim delovnim 
ljudem. Izvršni odbor je bil mnenja, 
da samo informativna sredstva ob
veščanja občanov z ustavami ne bo
do zadostovala resničnemu spozna
nju sprememb ustav SRS in SFRJ. 
Boljša oblika seznanjanja občanov z 
ustavami so vsekakor pogovori In 
razgovori z občani na sestankih po
litičnih organizacij, interesnih skup
nosti in zborih delovnih ljudi. 

Poudariti moramo, da je Izvršni 
odbor SZDL sprejel sklep, da so de
lovni ljudje na odgovornih delovnih 
mestih dolžni tolmačiti novi ustavi 
brez opravičevanja. 

V koordinacijskem odboru za tol
mačenje, spremljanje in obdelavo 
predlogov sprememb pa so nasled
nje tovarišlce in tovariši: 

1. LENIČ Jernej 
2. STOPAR Marjan 
3. SKOK Aleksander 
4. BOLHAR Marjan 
5. KRALJ Janko 
6. KLEMENC Albin 
7. NARAT Milan 
8. PRIMOŽIČ Peter 
9. VIDALI Ivan 

10. GERBEC Franci 
11. SKOK Stane 
12. MILIC Ljubo 
13. LONČNAR Štefan 
14. ZAJC Ivanka 
15. PAŠ Ingo 
16. DEISINGER Milan 
17. DOLENC Anton 
18. JERMAN Mirko 
19. JERMAN Marica 
20. CELESTINA dr. Miran 
21. ROJC Lojzka 
22. AVBEL) Franc-Lojko 
23. DRČAR Milan 
24. HREN ing. Janez 
25. MODRIJAN Milojka 
26. TOMC Emil 
27. BERČIČ Srečko 
28. LAPAJNE Franc 
S celotnim političnim aktivom 

naše občine (odborniki in vodstva 
vseh družbeno-političnih organizacij) 
bo koncem meseca avgusta ali v za
četku meseca septembra imel raz
govor dr. Marjan Brecelj, podpred
sednik Zvezne skupščine. Člani ko
ordinacijskega odbora pa bodo po
tem po razporedu vodili razprave v 
delovnih organizacijah in krajevnih 
skupnostih ves mesec september. 

Po končani razpravi bodo člani 
koordinacijskega odbora obdelali 
predloge sprememb, ki Jih bodo v 
razpravi dajali delovni ljudje. Vse 
predloge sprememb bomo objavili v 
našem Občinskem poročevalcu. 

Delovne ljudi naše občine pozi
vamo da sodelujejo v razpravi o na
ših temeljnih dokumentih. Ustavi 
sta bili že objavljeni v dnevnih ča
sopisih kot priloga tako, da ima 
vsak možnost dajati predloge za 
spremembo. 

Vodstva družbeno-političnih orga
nizacij pa pozivamo, da za svoje 
delovne ljudi v delovnih organizaci
jah in krajevnih skupnostih že pred
vidijo termine razprav o ustavah In 
nam sproti javljajo, katere tovariše 
iz koordinacijskega odbora želijo, da 
v teh razpravah sodelujejo. 

Za Občinsko konferenco SZDL 

Marjan Stopar 



N A VPRAŠANJA 
NAŠEGA U R E D N I Š T V A 

O D G O V A R J A J O : 

ALBIN KLEMENC — 
predsednik Skupščine občine 

Domžale 
Vprašanje: 

Odborniki Občinske skupščine so 
na sejah mnogokrat razpravljali o 
razvoju gospodarstva v naši občini 
in o stabilizaciji. Kako kot predsed
nik skupščine ocenjujete gibanje go
spodarstva in prizadevanja za izved
bo stabilizacijskih ukrepov? 

Odgovor: 
Smatram, da se gospodarstvo v 

naši občini kliub stabilizacijskim 
ukrecom, ki so sicer bolj ali manj 
prizat'e'i nekatere delovne organiza
cije, dobro razvija. Ugotovitve kon
cem lanskega in v prvih mesecih 
letošnieaa leta namreč kažejo, da 
je proiz"odnia v stalnem porastu in 
da presega stopnio ra>sti v republi
škem novprečiu. Skupščina ie redno 
spremljala dogajanja v proizvodnji 
in sk"šala v okv'ru rlanih možnosti 
vplivati na gospodarska gibanja. 

Vorašanje: 
Obrtna dejavnost je na območju 

naše nhč'"e zelo razvita. Sredstva 
od tO delavnosti v veliki meri vnli-
vaio na nibanie občinskega proraču
na. Kakšen hn no vaš^m mneniti 
narlalinii razvoi te Heiavnnsti in če 
bodo sprejeti kakšni novi ukrepi? 

O^nnvor: 
Pol't'ka oziroma odnosi do obrt

ne deiavnosti, predvsem mislim tu 
na privatni sektor, se ne bodo spre
menili. Občinska skupščina bo na-
dalin'i razvoj obrti — predvsem 
storitvene, ki po številčnosti ni do
volj zastopana — še bolj podpirala. 
Vendar pa pričakujemo večjega in 
pozitivnejšega sodelovanja ter razu
mevanja do davčne politike s strani 
samih obrtnikov. Za sedanje odnose 
ne smemo iskati krivce samo pri 
obstoječih oraan'h, ampak in pred
vsem pri tistih obrtnikih, ki obsega 
svojih storitev ne prikazujejo real
no. Knnsekvence n'kakor ne bomo 
izvaiali do tistih, ki so ori oriiavi 
pošteni, amnak le do tistih, ki lažno 
prikazuieio dejansko stanje. 

Vprašanje: 
Odnosi med občinsko skupščino 

in krajevnimi skupnostmi so se v 
zadnjih letih bistveno spremenili in 
so pozitivni. Vemo, da je nadaljnji 
razvoj krajevne samouprave pogo
jen tudi v materialni osnovi. Kako 
gledate na te probleme in na sode
lovanje med skupščino in krajevnimi 
faktorji? 

Odgovor: 
Smatram, da so se odnosi med 

občinsko skupščino in krajevnimi 
skupnostmi bistveno popravili. Se
veda pa so ti odnosi najbolj občut
ljivi, kadar gre za finance. Material
ne odnose je zelo težko usklajevati, 
ker gre v tem pogledu za veliko ma
terialno premoč posameznih krajev
nih skupnosti. Velikokrat je težko 
uskladiti interese in odnose, še tež
je pa je dopovedati nekaterim pred
stavnikom to, da v delovnih organi
zacijah ne proizvajajo samo ljudje 
iz n'ihove kraievne skupnosti, am
nak z ohrriočia celotne občine. Z no
vo ustavo, predvsem pa ohčinskim 

t̂atMtnm. ho rešeno to vnrašame 
;n s tem tudi nanravlien še večji 
korak v smisl" solidarnostnega raz-
voia in reševania ohstoiečih proble
mov v vseh krajevnih skupnostih. 

Vnrašanie: 
Pri izqradnii šolske mreže in 

varstvenih zavodov smo v naši ob
čini dosegli velike uspehe, kljub te
mu, da v nlačevanje samoprispevka 
niso zajeti vsi zaposleni občani, ki 
delaio v drugih občinah. Kakšni 
ukrepi bodo sprejeti na tem področ
ju in kako predvidevate rešitev 300 
reiencev, ki jih imamo na območju 
naše občine? 

Odgovor: 
Pri izgradnji šol smo v resnici 

doseqli lepe uspehe. To dokazujeio 
že šole v Blagovici, Josipa Broza Ti
ta na Rojah in Šlandrove brigade v 
Domžalah. Do jeseni pa bo dogra
jena šola v Mengšu in v Radomljah 
skunai s telovadnico. Ne smemo pa 
pozabiti dveh vrtcev v Domžalah in 
na Viru. Pri zbiranju sredstev iz sa
moprispevka pa ugotavljamo, da ie 
kliuh mnogim opozorilom in obia-
vam še dosti občanov, ki so zapo-

, sleni predvsem v druqih občinah, ki 
samonrispevka ne plačuieio. Zaradi 
tega bomo jeseni naredili individu
alno kontrolo zaposlenih in uvelja
vili enake obveznosti vseh do pla
čevanja izqlasovaneoa samoprispev
ka za iznradnjo šolske mreže. Na 
osnovi sklepa zadnie skupščine bo
mo resno pristopili k reševaniu pro
blema reiencev v naši občini. Tu 
gre tako za velika materialna vpra
šanja, ki niso samo šolskega, am
pak tudi socialnega značaia. Zaradi 
teqa bomo z vsemi prizadetimi 
skupščinami — iz ljubljanskih občin 
imamo največ rejencev — skušali 
dokončno urediti to vprašanje in 
s tem tudi reševati povečane obvez
nosti na področju šolstva in social-
no-zdravstvenih ustanov. Za reševa-
nie teh problemov moramo najti 
skupni jezik, ker smo upravičeni do 
participacije določenih sredstev iz 
drugih občin. 

Vprašanje: 
Veliko govorimo o gradnji de

lavskih stanovanj. Kaj je bilo nare
jenega na tem področju v naši ob
čini in v kaj so usmerjena naša pri
zadevanja? 

Odgovor: 
Pri izgradnji delavskih stanovanj 

smo sicer v začetnem obdobju. Sma
tram pa, da smo s povečano pri
spevno stopnjo 7 % dejansko do
segli materialno osnovo in pogoje 
za hitro reševanje tega problema. 
Kot mi je poznano, so že sklenjene 
prve pogodbe za nakup stanovanj in 

da bo zadevo še bolj pospešil soli

darnostni sklad skupaj z delovnimi 
organizacijami. S tem pa bodo v pr
vi vrsti odpravljeni problemi prav 
tam, kjer je stanje najbolj težavno 
in akutno. 

Vprašanje: 
Kakšne so vaše želje ob prazno

vanju letošnjega občinskega praz
nika? 

Odgovor: 
Moja iskrena želja je, da bo so

delovanje med vsemi dejavniki, po
litičnimi in delovnimi organizacija
mi, krajevnimi skupnostmi in obča
ni še nadalje pristno in tesno pove
zano. Seveda pa vsa naša prizade
vanja slonijo na rasti in krepitvi 
vsega našega gospodarstva, kajti le 
tako bodo dani pogoji za hitrejši raz
voj negospodarskih dejavnosti in 
boljše življenjske pogoje vseh obča
nov naše občine. Vsem skupaj že
lim veliko sreče in zadovoljstva ob 
praznovanju našega občinskega praz
nika — 27. julija! 

GOBEC VINKO — 
predsednik Skupščine občine 

Kamnik 
Vprašanje: 
V zadnjih letih zasledimo večje 

sodelovanje na področju gospodar
stva v obeh občinah. Ena izmed ta
kih oblik sodelovanja je tudi grad
nja kolektorja. Kako bi na področju 
gospodarstva še lahko sodelovali? 

Odgovor: 
Občini Kamnik in Domžale imata 

še posebne pogoje za sodelovanje, 
ki pa jih v celoti ne izkoriščamo ta
ko, kot bi jih bilo možno. Sodelova
nje obstaja že vrsto let. Zlasti nas 
je v zadnjih letih situacija privedla 
do tesnejšega sodelovanja na go
spodarskem področju (ukinitev že
leznice in reševanje te problemati
ke, skupna gradnja nekaterih infra
strukturnih objektov, kot so: kana
lizacija, v zadnjem obdobju se do
govarjamo za gradnjo skupnega vo
dovoda). Povezujejo nas regionalne 
ceste. Ker smo v eni sorazmerno 
zaokroženi regiji, bi lahko na pod
ročju planiranja srednjeročnega raz
voja obeh občin storili več kot smo. 
Pri programiranju smo se razhajali 
predvsem, ker je Kamnik programi
ral svoj razvoj na povečani industriji 
in večjem interesu ter vlaganjih v 
tercialne dejavnosti — trgovino in 
gostinstvo, v Domžalah pa so bili 
prisotni pogledi, da je potrebno dati 
večji poudarek zasebni dejavnosti. 

Pri gradnji vodovoda se občina 
Domžale v letu 1972 ni vključila, 
vendar smo v Kamniku insistirali 

na tem, da se izdelajo načrti s pri
mernimi dimenzijami cevi za celot
no območje Kamnika in Domžal ta
ko, da je v letošnjem letu, ko je 
bilo položenih že 1 km vodovodnih 
cevi, na srečo zadosti velikih — pri
šlo do razgovora predstavnikov 
obeh občin, da se tudi občina Dom
žale vključuje v izgradnjo vodovuda. 
Do danes še nismo perfekturirali 
sistema financiranja itd., mis'im pa, 
da bomo to v najkrajšem času iz
vedli. 

Rezultat skupnega sodelovanja 
pri gradnji kolektorja je tudi v tem, 
da je regija dobila kredit republi
škega vodnega sklada. Na gospodar
skem področju si verjetno gospo
darstveniki premalo izmenjujejo 
medsebojne izkušnje in poglede pri 
nadaljnjem razvoju v posameznih 
občinah. Ustavni amandmaji, ki zah
tevajo organizacijo TOZD, bi lahko 
bili izhodišče za industrijsko pove
zovanje sorodnih panog. Na žalost 
nimamo nobene organizacije iz go
spodarstva, ki bi se povezovala 
medsebojno v tej regiji. So pa zlasti 
v gradbeništvu izjemne možnosti, da 
obstoječe gradbeno podjetje razširi 
svojo dejavnost tudi v Domžalah. 
Nekatera naša podjetja pa preskr
bujejo predelovalno industrijo Dom
žal s surovinami. 

Vprašanje: 
Na področju šolstva že dolgo so

delujemo, predvsem je to prišlo do 
izraza pri delovanju Posebne osnov
ne šole na Homcu. V zadnjem času 
pa bo to sodelovanje povezano tudi 
z ustanavljanjem Centra strokovne
ga šolstva. Kako bi po vašem miš
ljenju lahko sodelovali na tem pod-
ročiu? 

Odgovor: 
Na področju šolstva je sicer so

delovanje precejšnje, zlasti kar za
deva razne kriterije finansiranja de
litve dohodka, samoupravljanja, po-
vezovania s posebno šolo na Homcu 
itd. Klinh temu pa menim, da bi te
meljni iznhraževalni skunnostl mo
rali infen7ivneie sodelovati pri na-
rloliniem načrtnvanln šolstva v te| 
reniii, zlasti srednle strnkovneqa 
Šolstva. Mislim da se v cililh sicer 
uiemamo. v praktičnih pristopih pa 
so še številni lokalizmi, ki lih bomo 
morali preiti v interesu racionalne
ga in vsebinsko kvalitetneqa izobra
ževalnega procesa. Po naših mne-
niih ima Kamnik večje možnosti, da 
organizira razvoi sredniestrokovne-
H-> šolstva splošne smeri, občina 
Domžale pa za razvoi srednjestro-
kovneaa šolstva strokovne smeri: 
vajeniških in tehničnih šol. Seveda 
bi ena in druga ustanova v obeh ob
činah morala razviti šolanje svoje 
smeri v obeh občinah. Zlasti pou
darjam nezadovoljivo možnost izo
braževanja občanov na nivoju sred
nje strokovnih šol, kajti obe občini 
imata le 3 srednje strokovne šole 
na ca. 55.000 prebivalcev. Industrij
ski razvoj, zlasti še v perspektivi, 
zahteva kadre s srednjo strokovno 
izobrazbo višjo ali visoko šolsko iz
obrazbo, ki nam jih v obeh občinah 
zelo primanjkuje. 

Skupni dogovor je sedaj v tem, 
da komisije temeljnih izobraževalnih 
skupnosti v obeh občinah pripravijo 
temeljit program razvoja srednje 
strokovnega šolstva v obeh občinah. 
Program mora izhajati iz objektivnih 
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pogojev glede kadra, sedanjih učno-
vzgojnih usmeritev, perspektivnih 
potreb in zavračati sleherni lokali-
zem. Vizijo, ki je bila sicer prisotna 
že pred leti, bi bilo potrebno počasi 
v praksi uresničevati tako, da bi se 
temeljni Izobraževalni skupnosti pre
ko raznih organov intenzivneje po
vezovali, če ze ne ustanovni eno 
temeljno izobraževalno skupnost za 
obe oočini, ali pa poseben organ, ki 
bi intenzivneje usklajeval problema
tiko in razvojne tendence izobraže
valnih procesov. 

Na kulturnem področju obstaja
jo tuai možnosti intenzivnega soae-
•ovanja, čeprav se ta kaze samo v 
delnem sofinanciranju muzejske de
javnosti in pri neposrednem sode
lovanju glasbene dejavnosti v obeh 
občinah. 10 poudarjam predvsem za
to, ker v posameznih občinah nismo 
niti materialno, niti kadrovsko tako 
bogati, da bi razvijali vsak zase ne
katere dejavnosti, ki so lahko racio
nalnejše za obe občini (muzej, po
samezne kvalitetnejše instrumental
ne skupine ali ansambli, enotna po
litika do razvoja knjižničarstva, špor
ta itd.). 

Vprašanje: 
Za razvoj turizma imamo v obeh 

občinah velike možnosti. V zadnjih 
letih so sicer bili narejeni precejšnji 
pozitivni premiki, vendar so možno
sti za nadaljnji razvoj še vedno ve
like. Zanima nas, kaj predvidevate 
glede na to, da so bili v Tuhinjski 
dolini odkriti toplotni izviri mineral
ne vode? 

Odgovor: 
Turizem je gospodarska dejav

nost, ki predstavlja v obeh občinah 
dosedaj neznaten prispevek, čeprav 
imamo objektivne pogoje za to. V 
Kamniku imamo izdelan razvoj tu
rizma, ki se v praksi počasneje raz
vija, kot bi bilo potrebno, predvsem 
zaradi tega, ker je zadnja leta kre
ditiranje tega področja zmanjšano. 
Osnova za razvoj turizma so moder
ne ceste. Te smo v obeh občinah 
prilično razvili. V srednjeročnem 
programu 1971—1975 republiške 
skupnosti za ceste sta zastopani 
obe cesti: skozi Tuhinjsko in Mo
ravsko dolino. 

V Kamniku smo v Tuhinju odkrili 
pomembno hipotermo z 29,5° C tem
perature. V izdelavi je program raz
voja turizma v tem delu, predvsem 
rekreacijskega in turističnega. Voda 
ima elemente, ki zdravijo posamez
ne bolezni ožilja, prebavnega trakta 
itd. 

Težko mi je danes povedati bolj 
natančno uporabo vode. Razmišljam 
le toliko, da bi rekreacijske in tu
ristične objekte gradili v Tuhinjski 
dolini, večje nočitvene kapacitete pa 

v Kamniku (igrišča, sprehajalne ste
ze, steze za jahanje itd.). 

V Kamniku smo 1973. leta zgra
dili sodoben hotel s 55 ležišči. V 
Banki pa je vložen glavni projekt za 
hotel pod žičnico s 140 ležišči. 

K turizmu sodi nedvomno tudi 
razvoj trgovine, s katero v občini 
Kamnik nismo povsem zadovoljni, 
čeprav trgovsko podjetje »Kocna« 
dosega lepe rezultate. Povezava 
trgovine Kamnika in Domžal bi mo-
raia biti boljša. Vsi dejavniki bi mo
rali odkloniti prestiže in zapiranje, 
ki ga hočejo tudi tu nekateri uvelja
viti. 

Vprašanje: 
V domžalski občini skušamo v 

zadnjih letih veliko pomagati pri raz
voju kmetijstva, predvsem iz sklada 
za pospeševanje kmetijstva. Ta 
sredstva skušamo naložiti v posa
mezne kmetije na področju Črnega 
grabna in Moravske doline. Tudi v 
vaši občini imate mnoge predele, 
kjer bi bilo mogoče razviti tudi ob
like kmečkega turizma. Kaj predvi
devate na tem področju? 

Odgovor: 
Občina Kamnik ima že dalj časa 

ustanovljen sklad za kmetijstvo in 
tudi program razvoja zasebnega sek
torja kmetijstva, zasebnega sektor
ja predvsem zato, ker je dve tretjini 
občine hribovite in ker v bistvu ni
mamo delovne organizacije družbe
nega sektorja, razen pospeševalne 
službe, ki je skupna za obe občini. 
Menim, da je največji uspeh, ki smo 
ga dosegli v kmetijstvu ta, da je 
z.KS in ZKJ postavila idejno-politič-
no platformo do zasebnega kmetij
stva, tako da je zasebni kmet dobil 
zaupanje v svoje lastne sile, v druž
bo, ker mu omogoča blagovno tržno 
proizvodnjo, z vključevanjem v ko
operantske odnose itd. V Kamniku 
smo 1969. leta že plačevali obrestno 
mero iznad 4 % za mehanizacijo in 
iznad 3 % za objekte, ker smo vi
deli v sedanjem trenutku to kot mo
ralno podporo zasebne kmetijske 
dejavnosti. 

Zmanjševali smo dejanske davke 
od kmetijske dejavnosti, saj so 
zmanjšani od 1966. leta skoraj za 
polovico. V občinskem proračunu 
predstavljajo dohodek samo v viši
ni 60 milijonov starih dinarjev. Se
veda pa načrtovana politika zasle
duje cilj, da bodo kmetje plačevali 
večje družbene obveznosti kot da
nes. To pomeni, da moramo kmeta 
usposobiti za veliko proizvodnjo, 
ker bo lažje plačeval večje davke, 
kot danes minimalne obveznosti. To 
je v interesu kmeta in v interesu 
družbe. Samo primer: v letu 1972 je 
bilo investirano v zasebno kmetij
stvo 400 milijonov S-din, od tega ca. 

200 milijonov S-din kreditnih sred
stev. Danes imamo že preko oU 
specializiranih kmetij. Uveljavlja se 
sodobna živinoreja Isodobne pasme, 
večji stalez živine itd.). V oucini je 
preko 2<su traktorjev, preko 500 mo
tornih kosilnic in preko 20 silosov. 
V pretežni meri pa se naši kmetje 
ukvarjajo z živinorejo, mlečno pro
izvodnjo in proizvodnjo krompirja. 

Zveznemu izvršnemu svetu smo 
posredovali predlog za ukinitev ca
rine pri uvozu lažje kmetijske me
hanizacije. 

Nerazvite predele v naši občini 
razvijamo tako, da gradimo manjše 
industrijske objekte, seveda tistih 
panog, ki imajo že osnovo v Tuhinj
ski dolini, dolini Crne itd. 

Kmečki turizem v naši občini se 
še ni pričel uveljavljati. Predvideva
mo, da bo to, kar je danes vizija, 
čez 10 let realnost, kajti če se zeu 
kmet ukvarjati s kmečkim turizmom, 
mora najprej imeti solidno material
no osnovo v živinoreji, mlečni pro
izvodnji, mora biti za to usposob
ljen, mora imeti za to usposobljene 
prostore. Na tem področju nas caka 
precejšnje delo, ki pa bo za mate
rialno osnovo kmeta v perspektivi 
izredno pomembno. 

Vprašanje: 
V interesu obeh občin je, da 

medsebojno sodelujeta. Povejte 
nam, na katerih področjih bi lahko 
sodelovali in kakšne bi bile konkret
ne oblike sodelovanja? 

Odgovor: 
Že v dosedanjih odgovorih sem 

skušal nakazati, da bi bilo možno 
intenzivno sodelovati na področju 
kulture, šolstva. Obstajajo tudi mož
nosti sodelovanja na področju go
spodarstva (gradbeništvo trgovina 
itd.). 

Obstaja sodelovanje na področju 
upravnih organov v nekaterih služ
bah. Občani želijo strokovno uspo
sobljeno upravo, ki bo hitro in kva
litetno reševala njihove vloge. Ra
cionalnost je nedvomno upravičena 
zahteva v času, ko se mora gospo
darstvo okrepiti. Premalo se zlasti 
koordinira davčna politika do zaseb
nega sektorja, ki takšna, kakršna je 
bila, povzroča samo probleme v re
giji. Vendar zadnje leto opažam, da 
je tudi v občini Domžale pričelo ve
ljati načelo spoštovanja splošnih do
govorov o davčni politiki v okviru 
občin Slovenije. 

Neupoštevanje dogovorov škodu
je sosednjim občinam, zlasti pa druž
beni skupnosti. Od tega imajo ko
risti le maloštevilni posamezniki. 

V Kamniku menimo, da je zaseb
no dejavnost potrebno podpirati kot 
dopolnilo k industrijski proizvodnji. 
Ne predvidevamo pa osnovo gospo

darskega razvoja občine na zasebni 
dejavnosti. 

Gospodarstveniki obeh občin bi 
se morali intenzivneje povezovati, 
za kar oi najbolj poskmeia pred
vsem občinska sindikalna sveta in 
občinski konterenci SZUL. Nekaj let 
smo si prizadevali, da bi ustanovni 
svet občine Kamnik in Domžale, 
vendar lahko danes ugotavljamo po
zitivno to, da smo seuaj v skupnem 
medobčinskem svetu sirse ijuDljan-
ske regije. 

Na področju urbanizma se mo
ramo dogovarjati, ker se naselja ve
čajo, zaščititi vode, zrak in površine. 

Uspešno sodelujemo na področ
ju splošnega ljudskega odpora s 
skupnimi dogovori, z nekaterimi 
skupnimi enotami in bomo to inten
zivno razvijali tudi v prihodnje. 

Preveč prostora bi zavzel, če bi 
govoril o razvoju krajevne samo
uprave, ki je v Kamniku razvita, če
prav še nismo zadovoljni, saj 20 kra
jevnih skupnosti naše občine razpo
laga s 30 % sredstev za splošno in 
skupno potrošnjo (preko 500 milijo
nov S-din). Materialna baza krajev
nih skupnosti je spodbudila inten
zivno in kvalitetno samoupravno de
lovanje občanov ter na ta način ob
čani kreativno oblikujejo politiko v 
občini (zasedanje delegatov KS). 

V občini je samo še Zgornji 
Okrog (5 gospodinjstev) brez pitne 
vode — (načrt v pripravi). Ostale 
vasi, zaselki pa imajo pitno vodo; v 
nekaterih predelih kapacitete vodo
vodov in električnega omrežja iz
boljšujejo. 

Vprašanje: 
Kakšne so vaše osebne želje ob 

praznovanju letošnjega praznika 
obeh občin? 

Odgovor: 
Meja med občinami je sicer iz

brisana, vendar menim, da je še 
preveč lokalizma v obeh občinah, ki 
ga moramo vsi občani, zlasti pa sub
jektivni faktorji in posamezni funk
cionarji premagovati, kajti tudi na 
dan skupne vstaje 27. julija 1941. le
ta ni bilo vprašanje meje občin, tem
več je bil skupni interes, skupni cilj 
nacionalna in socialna osvoboditev. 

Moja največja želja ob praznova
nju praznika obeh občin je, da sode
lovanje v praksi utrjujemo, razširja
mo, da obe občini čimbolj uspešno 
rešujeta probleme, s katerimi se 
ukvarjata. Za to, da bi občani čim 
lepše živeli danes in da bi skupno 
ustvarili tem boljše pogoje za lepši 
jutrišnji dan. 

Občanom občine Domžale v svo
jem imenu in v imenu skupščine če
stitam k prazniku in želim mnogo 
ustvarjalnih uspehov tudi v prihod
nje. 

ALEKSANDER SKOK — 
podpredsednik občinske skupščine 

Domžale 
Na zadnji seji obeh zborov ob

činske skupščine Domžale ste bili 
izvoljeni za profesionalnega pod
predsednika občinske skupščine. Z 
ozirom na to, da boste na novem 
delovnem mestu srečevali vsako
dnevno drugačne probleme, kot do
sedaj, bi želeli, da odgovorite bral
cem na dve vprašanji. 

Vprašanje: 
Občinska skupščina bo morala 

v sedanjem obdobju na vseh pod
ročjih gospodarskega in družbenega 
dogajanja usmerjati razvoj in iskati 
poti, ki bodo omogočale njeno na
daljnjo rast. Kakšen koncept dela 
ste pripravili, da bi se lahko čim 
plodneje vključili v delo v novi sre
dini? 

Odgovor: 
Bolj pestro In raznoliko delo (ter 

tudi nehvaležno), kot sem ga oprav

ljal do sedaj, bi težko našli. Prav 
gotovo pa bo delo na novem delov
nem mestu bolj konkretno od do
sedanjega, zato tudi (ne)rezultati 
bolj vidni. 

Koncept dela pa že sam po sebi 
narekuje zadeve, ki so že po naravi 
stvari takega značaja, da zahtevajo 
takojšnjo realizacijo. Tu imam pred
vsem v mislih vrsto programov, sta
lišč, resolucij in sklepov tako same 
skupščine kot tudi družbeno-politič-
nih organizacij. Članstvo v Zvezi ko
munistov pa me obvezuje, da bom 
izvrševal sklepe, ki so bili sprejeti 
v organizaciji ZK od občine do zve
ze. Pismo predsednika Tita in IB 
predsedstva ZKJ pa je dokument 
trajne vrednosti, ki me ravno tako 
zavezuje. 

Moje delovanje v tej smeri mora 
roditi pozitivne rezultate! 

Vprašanje: 

Zasebno kmetijsko dejavnost 
smo šele po drugi konferenci ZKS 
začeli bolj načrtno usmerjati. Ker 
so bili do sedaj narejeni šele prvi 
koraki, možnosti nadaljnjega razvo
ja kmetijstva v občini pa so pre
cejšnje, je vedno bolj prisotno vpra
šanje smotrne kmetijske politike. 
Kaj bi morali po vašem mnenju za
sledovati na tem področju? 

Odgovor: 

Resnično je bilo na področju na
še občine opaziti močno nazadova
nje proizvodnje v zasebnem sektor
ju kmetijstva. Prepotrebne pomoči 
od strani družbe ni bilo skoraj no
bene. To je med drugim povzročilo 
tudi velik odliv ljudi iz kmetij. V zad
njem obdobju pa vendarle beležimo 
že nekatere vidne uspehe, ki so re
zultat skupnih prizadevanj kmetov, 
družbeno-političnih organizacij, skup

ščine, kooperacije »Emone«, HKS 
»Emone«, banke, GG Ljubljana in dr. 
V zadnjih dveh letih so vsi ti (brez 
udeležbe kmetov) omogočili, da je 
bilo na področju zasebnega kmetij
stva vloženih preko 500 milijonov 
starih dinarjev. 

Po starem se na kmetiji ne bo 
moglo več naprej. Beg z zemlje mo
ramo zajeziti tako, da bomo za za
sebno kmetijstvo namenjali vedno 
več sredstev pod vedno boljšimi po
goji. Za to bo potrebna še naprej 
pomoč zlasti razvoju govedoreje 
(pašništvo), posebno zanimiva pa 
postaja v zadnjem času prireja broj-
lerjev. 

Na novo bo potrebno obuditi in 
nuditi pomoč nekaterim panogam, ki 
so bile pri nas v občini v preteklosti 
že razvite in uveljavljene, t. j.: pra
šičereja, pridelovanje (semenskega) 
krompirja, sadjarstvo itd. 

Nadaljevanje na 6. strani 



Na sliki od leve proti desni: Aleksander SKOK — podpredsednik SOb; 
Milan NARAT — kandidat za sekretarja OK ZKS; Milan DRČAR — se
kretar OK ZMS; Janko KRALJ — predsednik OK ZMS; Franc AVBELJ — 
predsednik Občinskega odbora ZZB NOV; Marjan BOLHAR — predsednik 

ObSS; Marjan STOPAR — sekretar OK SZDL. 

Nadaljevanje s 5. strani 

MILAN NARAT — 
kandidat za sekretarja občinske 

konfrerence ZKS Domžale 
Po uspešno končani politični šoli 

pri CK ZKS, si predlagan za se
kretarja komiteja OK ZKS v Dom
žalah. Vsem nam je poznano, da je 
prišlo v ZK po pismu tovariša Tita 
in Izvršnega biroja CK ZKJ do veli
kih premikov. V naši občini so bili 
na partijskih forumih sprejeti že do
ločeni sklepi, ki jih bo potrebno še 
bolj dosledno uresničevati. Zato je 
naša želja, da odgovoriš našim 
bralcem na nekaj vprašanj. 

Vprašanje: 
Pred ZK je postavljena odgovor

na naloga, da mora biti kot avant
garda delavskega razreda vedno in 
povsod prisotna, kadar gre za reše
vanje nastajajočih problemov. Kaj je 
po tvojem mnenju osnovna naloga 
in dolžnost članov ZK? 

Odgovor: 
Brez dvoma je osnovna naloga 

članov ZK vsakodnevni idejni in po
litični boj njenih članov in vodstev 
v vseh okoljih, od materialne baze 
in do kulturnega ustvarjanja. V tem 
boju mora biti ZK odprta za vse po
bude delavskega razreda ter delov
nih ljudi. Nadalje je naloga članov 
ZK, da delujejo v okviru samouprav
nih organov in družbeno-političnih 
organizacij in da se borijo za ures
ničevanje socialističnih načel. To 
pomeni, da se mora vsak član ZK 

vključiti v razpravo o osnutku usta
ve SFRJ in izhodišča za pripravo 
stališč in sklepov X. kongresa ZKJ. 

Vprašanje: 
Delo organizacij ZK je močno po

gojeno v sredini, v kateri le-te delu
jejo. Zanima nas, kako bi morale or
ganizacije ZK delati v delovnih or
ganizacijah in na terenu, da bi še 
bolj krepile celotni samoupravni si
stem? 

Odgovor: 
Člani in organizacije ZK morajo 

še nadalje v duhu Pisma vsestran
sko, kritično pregledovati svoje de
lo in odločno odpravljati pomanjk
ljivosti svojega delovanja. Organi
zacije ZK v delovni organizaciji in 
na terenu se morajo neposredno 
obrniti k človeku na delovnem me
stu in k življenjskim problemom. De
lo organizacije ZK mora biti stalno 
pod neposrednim vplivom interesov 
in teženj proizvodnje, delavcev in 
občanov. Nikakor ne smejo biti or
ganizacije ZK privesek birokratskih 
in tehnokratskih sil. Zato smatram, 
da je najpomembnejša naloga or
ganizacij ZK, da še nadalje skrbijo 
za razvoj samoupravljanja, krepijo 
položaj delavca in neposredno od
ločajo o rezultatih svojega dela. 

Vprašanje: 
Povezava akcijskih programov 

vseh družbeno-političnih organizacij 
je edina osnova za plodno delo. Kaj 
smatraš za potrebno, da bi enot
nost pogojevala izvedbo vodilne 
vloge ZK in s tem tudi tvoje delo? 

Odgovor: 
O enotnosti, o sodelovanju in po

vezavi vseh družbeno-političnih or
ganizacij ne bi rad razpravljal, pred
vsem ne za nazaj. Stališča o tem 
so bila sprejeta na 4. konferenci ZK 
občine Domžale in so bila objavlje
na v zadnji številki Občinskega po
ročevalca in so vsem znana. Sma
tram za pomembno, da poudarim 
to: da se komunisti moramo zave
dati, da lahko ZK uresniči svojo vo
dilno vlogo v družbi le v tesni po
vezanosti in vsakodnevnim sode
lovanjem z vsemi socialističnimi si
lami in družbeno-političnimi organi
zacijami. Vlogo ZK je mogoče ures
ničevati samo z aktivnim zavzema
njem komunistov v družbeno-politič
nih organizacijah in da bodo usme
ritve ZK sprejeli najširši sloji nji
hovega članstva. 

AVBELJ FRANC-LOJKO — 
predsednik občinskega odbora 

ZZB NOV Domžale 

Vprašanje: 
Kako se bo občinski odbor ZZB 

NOV Domžale skupaj s KO ZB vklju
čil v javno razpravo o osnutku zvez
ne in republiške ustave? 

Odgovor: 
Občinski odbor ZZB NOV Dom

žale je na svojih sejah preudarjal 
pomen ustavnih dopolnil, še poseb
no živo in akcijsko pa smo posta
vili zahtevo, da se morajo člani ZB 
po KO vključiti in organizirati javne 
razprave o osnutku ustave SFRJ in 
o osnutku ustave SRS. Moja osebna 
želja je, da bi javna razprava zajela 
res vse članstvo, saj bomo le tako 
dokazali, da smo živo zainteresirani 
za vse to, kar nam osnutki novih 
ustav dajejo ali pa, da mi smatramo, 
da bi bilo potrebno še dopolniti. 

DRČAR MILAN — 
sekretar občinske konference ZMS 

Domžale 

Povsem nerazumljivo bi bilo, da 
bi se mladi ne vključili v razprave 
o novi zvezni ustavi in ustavi naše 
republike. 

Sicer sta Socialistična zveza in 
sindikati nosilca javnih razprav, ven
dar to ne moti, ker smo končno vsi 
člani SZDL ali sindikata. Zato smo 
se dogovorili, da bo javna razprava 
tekla sočasno v vseh družbeno-poli
tičnih organizacijah. Torej ne bo or
ganiziranje razprav o ustavi domena 
samo SZDL in sindikatov, ampak 
prav vseh organizacij. 

Tako bo Občinska konferenca 
ZMS organizirala razprave v svojih 
aktivih tako na terenu, kot tudi v 
tovarnah. Vsekakor bo to pripomog
lo, da se bo čimveč mladincev in 

mladink vključilo v razpravo, kar pa 
je končno namen vseh družbeno-po
litičnih sil za borbo v še bolj de
mokratično in samoupravno ureditev 
naše domovine. 

MARJAN STOPAR — 
sekretar občinske konference SZDL 

Domžale 
Vprašanje: 

Kaj bo prinesla nova ustava kra
jevnim skupnostim? 

Odgovor: 
Družbeno-politični delavci se v 

krajevnih skupnosti že dalj časa 
srečujemo z načetimi in včasih sko
raj nerešenimi problemi, ki hromijo 
razne politične akcije. 

Prepričan sem, da se bomo s ce
stami, elektriko, slabimi mostovi in 
tudi s problemom otroškega varstva 
v krajevnih skupnostih ob razpravah 
o novih ustavah prav tako srečevali. 
Menim, da moramo biti realni. Lju
dje na sestankih nekaj časa poslu
šajo, na koncu pa le vprašajo, kaj 
bo z našo cesto, kaj bo z našim mo
stom, kaj bo z vodovodom, boljšo 
elektriko itd. 

Na to moramo ob razpravah o 
novih ustavah tudi računati. Da so 
ljudje postavljali taka vprašanja, je 
razumljivo. 

Sredstva, ki jih krajevne skupno
sti dobivajo iz občinskega proraču
na, so dokaj skromna in kot veliko
krat poudarjajo v krajevnih skupno
stih, tudi nepravično razdeljena. Tu
di moje osebno mnenje je, da s ta
kim sistemom delitve ne more biti 
vse v najboljšem redu. 

Sem pa optimist, kajti nova usta
va SR Slovenije v 81. členu prinaša 
tudi več optimizma pri finansiranju 
krajevnih skupnosti. V imenovanem 
členu se smelo postavlja in zago
tavlja sistemska rešitev finansiranja 
krajevne skupnosti. 

Ko bodo delovni ljudje razprav
ljali v krajevnih skupnostih o novih 
ustavah, posebno še o slovenski 
ustavi, bodo prav gotovo posvetili 
največ pozornosti prav 81. členu 
ustave SRS. 

Na štirih sestankih krajevnih 
organizacij SZDL sem že omenjal 
nov način finansiranja krajevnih 
skupnosti (in tudi pisal v našem Ob
činskem poročevalcu) in veste, kaj 
so mi ljudje odgovorili? »To smo v 
krajevnih skupnostih že zdavnaj že
leli!« 

To pomeni, da bodo delovni lju
dje podprli v razpravah nov način 
finansiranja krajevnih skupnosti; bo
do pa od občinske skupščine tudi 
zahtevali, da takoj pristopi k dodela
vi sistema dotoka sredstev v kra
jevne skupnosti. To je njihova pra
vica in socialistična zveza jih bo tu
di podprla. 

Gradnja sodobne osnovne šole s telovadnico v Mengšu hitro napreduje 
in upamo, da bodo učenci v novem šolskem letu že obiskovali pouk v 

novi šoli 

Šola v Radomljah bo dobila dodatne učilnice in telovadnico. Prostori 
bodo dani svojemu namenu z novim šolskim letom 



Gospodarstvo občine Domžale leta 1972 in 1973 
Gospodarstvo občine Domžale je 

leta 1973 doseglo ugodne rezul
tate. Ustvarilo je 22 % večji no
minalni družbeni proizvod kot leta 
1972 in 10 % večji realni družbeni 
proizvod. Povečanje storilnosti de
la je bilo nad najbolj optimistični
mi pričakovanji, saj izkazuje 9 % 
stopnjo rasti. Zaposleni delavec je 
za prejete mesečne osebne do
hodke, ki so bili v povprečju za 
21 % večji kot preteklo leto, lah
ko kupil za 3 % več blaga kot leto 
pred tem. 

V osnovna sredstva so gospo
darske organizacije s področja 
domžalske občine investirale 50 
milijonov dinarjev. Pozitivni premi
ki so bili doseženi tudi v zunanje
trgovinski menjavi, saj je bilo iz
voženega za 47 % več blaga kot 
leto pred tem, uvoženega pa le 
za 32 % več. 

Planske naloge, ki so jih indu
strijska podjetja postavila v začet
ku leta, so bile izpolnjene s 109%. 
Ker je bil dosežen ugoden plasma 
finalnih industrijskih proizvodov ta
ko na domače kot na tuje trge, 
tudi finančni rezultati poslovanja 
podjetij niso bili slabi. V povpreč
ju je bila dosežena 18 % rast aku
mulacije. Nesorazmerja med cena
mi reprodukcijskega materiala ter 
cenami finalnih izdelkov, za katere 
je leta 1973 veljala administrativ
na zapora cen, je bila največja ovi
ra za dosego boljših finančnih re
zultatov. 

Načrtno usmerjanje kmetijske 
proizvodnje zasebnega sektorja je 
v tem letu povzročilo večje pove
čanje kmetijske proizvodnje kot v 
preteklih letih. Vidni uspehi so 
bili doseženi predvsem v živino
reji. V celoti je bil lani fizični ob
seg kmetijske proizvodnje za 7 % 
večji kot preteklo leto. 

V trgovinskih prodajalnah s pod
ročja Domžal je bilo prodano za 
12 % raznih artiklov več kot leto 
prej. Odprt je bil tudi nov lokal 
s skupno površino 500 m'. 

Tako zasebna kot družbena obrt 
sta dosegli nadpovprečen razvoj. 

V decembru 1972 je bilo 15 nosil
cev obrti več kot v začetku leta. 

V primerjavi z republiko Slove
nijo so bile v občini Domžale do
sežene naslednje stopnje rasti: 

družbeni proizvod občina SRS 
— realno 10 7 
— nominalno 22 24 

industrijska proizvodnja 10 9 
izvoz blaga in storitev 32 20 
uvoz blaga in storitev 26 — 
storilnost v družbenem 

sektorju 9 3 
kmetijska proizvodnja 7 2 
realni osebni dohodki 

na zaposlenega 3 1 

Absolutne številke izkazujejo na
slednje rezultate: 
družbeni bruto 

proizvod 1 759 276 tis. din 
družbeni proizvod 681 660 tis. din 
akumulacija 316 907 tis. din 
število zaposlenih 9 090 
povprečni mesečni OD 

na zaposlenega 1 805 din 
izvoz 8 675 176 USA $ 

V prvih mesecih letošnjega leta 
je gospodarska aktivnost umirje-
nejša kot v preteklih letih. Gospo
darstvo je pod močnim vplivom 
družbeno-ekonomskih ukrepov, 
sprejetih v preteklem letu, oz. na 
začetku leta. Nerešeni odnosi v 
cenah, struktura neskladja med 
ponudbo in povpraševanjem, pred
vsem pa nedograjen družbeno-eko-
nomski sistem, zelo negativno 
vplivajo na poslovanje gospodar
skih organizacij in s tem na njiho
ve finančne rezultate. 

Akumulativnost organizacij zdru
ženega dela s področja občine se 
je v letošnjem letu zmanjšala. Po
časnejša je tudi dinamika rasti 
osebnih dohodkov in števila zapo
slenih. Likvidnost delovnih organi
zacij je izboljšana. Ugodna je tudi 
zunanjetrgovinska menjava, saj je 
stopnja rasti izvoza znatno večja 
od stopnje rasti uvoza. 

IVANKA ZAJC 

Gradnja blokovne soseske ob Kidričevi cesti v Domžalah, v kateri bo 
144 stanovanj 

Nasproti tovarne »LEK« v Mengšu so pred kratkim odprli gradbišče, 
kjer bodo gradili novo proizvodno poslopje 

Začetek gradnje 
12-nadstropnih 
stolpnic 
nasproti 
Veleblagovnice 
v Domžalah 

Predsednik Skupščine občine je 
tudi letos ob koncu šolskega leta 
nagradil najboljše učence v občini 
s knjižnimi nagradami. Slovesnost 
je bila dne 27. junija 1973 v pro
storih Komunalnega centra v Dom

žalah. Nagrajenih je bilo 226 naj
boljših učencev osnovnih šol z ob
močja občine, Poklicne kovinarske 
usnjarsko-galanterijske šole Dom
žale in Zavoda za glasbeno izobra
ževanje Domžale. 

Na sliki: prof. Ivan Vidali — podpredsednik SOb Domžale in Srečo Berčič 
— načelnik oddelka za splošne in družbene službe pri SOb Domžale — 
podeljujeta priznanja učencem v Hali komunalnega centra v Domžalah 



Spomini na legendarno Sutjesko Svečana proslava ob Dnevu bor
ca. 4. julija, je ponovno obudila ju
naštvo borcev narodnoosvobodilne 
voiske, ki so v bitki na Sutieski po
stavili še en mejnik v vihri II. sve
tovne voine. Še več! Ta mejnik je 
toliko bolj pomemben, ker je doka
zal ne samo okupatorjem, ampak 
vsemu svetu, da ni mogoče uničiti 
nartizanskega gibanja in da je Vr-
I ovni štab NOV in POJ sposoben 
taktično voditi borbe s še tako mo
derno oboroženim sovražnikom, 
Slavnosti sta se udeležila tudi dva 
borca iz naše občine, ki sta sode
lovala v bitki na Sutjeski, in to Vin
ko Grabnar in Jože Martinič. 

Najtežje dni V. sovražnikove 
ofenzive sta doživljala v borbah: Jo 
že Mnrtinič med borci 1. proleterske 
divizije, Vinko Grabnar pa v sestav, 
3. proleterske divizije, ki je bila koi 
zaščitnica Centralne bolnice in Vr 
novnega štaba. 

Na vprašanje, kako se spominja 
ta teh dni, pripovedujeta: 

Martinčič Jože, rojen leta 1921 
na otoku Braču v revni kmečki dru
žini, član SKOJ od 1939. leta, KPJ 
od 1941., aktivni borec od junija le
ta 1942 v Dalmatinski brigadi v se
stavi 1. proleterske udarne divizije. 
V bitki na Sutjeski je sodeloval v 
bojih divizije na Zelengori in v do
lini Tare ter Pive. 1946. leta je kon
čal oficirsko intendantsko šolo pri 
ministrstvu za narodno obrambo. 
Demobiliziran je bil 1957. leta; je re
zervni kapetan I. klase. 

Sedaj živi kot upokojenec v Do
bu pri Domžalah. 

Bil je odlikovan z ordenom za 
hrabrost, ordenom bratstva in jedin
stva, ordenom zasluge za narod in 
je nosilec partizanske spomenice 
1941. 

JOŽE MARTINIČ: Po ukazu Vr
hovnega štaba, da se iz 1. in 2. pro
leterske divizije formira severna 
grupa, ki se bo skušala prebiti sku
paj z delom ranjencev preko Tare 
v Sandžak v dveh smereh. Vendar 
se diviziji nista mogli prebiti 3. ju
nija in sta se zaradi tega skupaj 
z ranjenci v naslednjih dveh dneh 
pridružili južni grupi, ki se je po
mikala proti desnemu bregu reke 
Pive. Po ukazu Vrhovnega štaba so 
se v naslednjih ' vse brigade 
pomikale prt. sni outjeski. V "noči 
od 9. na 10. junij sta se 1. in 2. 
proleterska divizija prebili na Ze-
lengoro in z njima tudi okoli 600 
ranjencev. Obe diviziji sta razbili 
tudi sovražnikov obroč na Zelengo
ri, katerega sta skušali skleniti 
nemška 118. lovska in SS divizija 
»Prinz Evgen«. S tem pa je bila 
tudi dana možnost za proboj glav
ne operativne grupe, skupaj s Cen
tralno bolnico in Vrhovnim štabom. 

Vinko Grabnar, rojen leta 1918 v 
Makarski, v revni kmečki družini, 
član SKOJ od leta 1939, KPJ od leta 
1941, kot aktivni borec od 1942. leta 
v Dalmatinski brigadi v sestavi 1. 
proleterske udarne divizije. V bitki 
na Sutjeski je sodeloval v bojih 3. 
divizije, ki je bila zaščitnica Cen
tralne bolnice in Vrhovnega štaba 
NOV in POJ. 1946. leta je končal ofi
cirsko avtomehansko šolo pri mini
strstvu za narodno obrambo. Demo
biliziran je bil 1953., je rezervni ma
jor. Sedaj živi kot upokojenec v 
Domžalah. 

4. julij. Dan borca, dan, ki nas 
opozarja na štiriletno krvavo narod
noosvobodilno borbo jugoslovanskih 
narodov, ki so s skupnimi cilji ko
vali bratstvo in enotnost. Čas in ob
letnica Dneva borca poteka v tako 
hitrem in pestrem življenju politič
nih, gospodarskih in samoupravnih 
tokov, da vseh hkrati ni mogoče na
šteti. 

Osrednja občinska slovesnost v 
počastitev omenjenega praznika je 
bila v soboto, 30. junija s pohodom 
po poteh Kamniško-zasavskega od
reda. V organizaciji družbeno-politič-
nih organizacij se ga je udeležilo 60 
borcev, mladincev ter predstavnikov 
drugih organizacij iz vse občine. 

Pot nas je vodila iz Domžal ozi
roma Vira in Doba na Oklo, Vinje, 
Trojico, vse do Moravč. To pot so 
mnogokrat prehodil! borci Kamni
ško-zasavskega odreda. Ti so vodili 
številne borbe z okupatorjem v Mo
ravski dolini, Črnem grabnu in Tu
hinjski dolini. Zoper sovražnika si ni 
nihče upal dvigniti glas upora, am
pak le Komunistična partija, ki je 
tudi na našem območju izvedla svo
je poslanstvo. Prav zaupanje zaved
nih in poštenih državljanov v partijo 
se je pokazalo v organiziranju manj
ših in večjih skupin, čet, bataljonov 
in brigad. 

Ob spomeniku 72 mladim padlim 
partizanom Kamniško-zasavskega 
odreda in okrožnega komiteja KPS 
Kamnik smo pohodniki na Oklem 
počastili spomin padlih z enominut-
nim molkom, položitvijo venca ter 
lepo partizansko pesmijo. Lahko člo
vek izda toliko mladih življenj? 

Na Vinjah smo proslavili oblet
nico III. partijske konference, ki je 
bila v noči med 29. in 30. junijem 
1940. leta. Konference se je takrat 
udeležil tudi naš voditelj Josip Broz-
Tito. 

Bil je odlikovan z ordenom za 
hrabrost, ordenom bratstva in jedin
stva in je nosilec partizanske spo
menice 1941. 

VINKO GRABNAR: Situacija se 
je na pobočjih Ozrena in vasi Tjen-
tište 10. junija bistveno spremenila. 
Nemški avioni so bombardirali Vr
hovni štab in ranjen je bil koman
dant Tito, vendar kljub ukazu nem
škega poveljstva, da je treba za vsa
ko ceno uničiti Vrhovni štab, mu to 
ni uspelo. 11. junija je 1. dalmatin
ska brigada prekoračila reko Sutje
sko, vendar v proboju ni povsem 
uspela. Toda kljub temu so bili ob 
intenzivnem delovanju vseh brigad 
dani 13. junija pogoji za proboj 
3. udarne divizije s približno 700 ra
njenci proti Zelengori in Magliču. 
V teh borbah je padel tudi slavni ko
mandant 3. udarne divizije Sava Ko-
vačevlć. 

Ko ie glavna operativna grupa 
15. juniia prišla na Jahorino in nato 
v vzhodno Bosno, je bila V. sovraž
nikova ofenziva končana. 

Te vojaške operacije so sicer 
onemogočile uničenje Vrhovnega 
štaba in ubijanje ranjencev, vendar 
pa.so pustila v preživelih borcih ne
izbrisne spomine. To je bila borba 
za življenje, premagovanje nadčlo
veških naporov, izmučenosti, lakote, 
borba, ki jo je danes nemogoče opi-

V tem času, leta 1943, so se v 
Sloveniji bojevale številne brigade 
in vezale večje število nemških in 
italijanskih divizij, ki so nameravale 
na vzhodno fronto. Slovensko glav
no poveljstvo je tedaj dalo odloči
tev, da se formira močna brigada 
prav na območju naše občine. Tako 
se je 6. avgusta 1943, čez nekaj dni 
bo poteklo natanko 30 let od te pre
lomnice, formirala na Šipku Šlan-
drova brigada. Sestavljali so jo Sa
vinjski, Kamniški in Zasavski bata
ljon. 

Brigada je dobila nalogo, da se 
prebije preko Murovice in Save na 

sati, kajti vsakdo se je zavedal, da 
z lastnim življenjem rešuje usodo 
tisočem ranjencem in bolnikom, da 
je neizogibno potreben, kot droben 
kamen v strminah Zelengore, Vuče-
va, Maglica, Bare, Mratinjaka, in da 
njegov znoj in kri napajata vode Ta
re, Pive, Sutjeske, Bjelave, Bistri
ce . . . Zemlja je bila pokrita s trupli 
in prepojena s krvjo borcev, mladih 
fantov in deklet, otrok in starcev, 
nad katerimi je sovražnik skušal z 
zadnjimi močmi izbruhati svojo po
divjanost. To ni zgodovina, ki jo je 
mogoče pozabiti, to so dejstva, ki 
so bila živo prisotna ob zadnjem 
srečanju preživelih borcev legen
darne Sutjeske. Ljudje brez rok in 
nog, slepi in sključeni so v objemu 
in solzah po 30 letih spet podoživ-
Ijali najstrašnejše dni svojega živ
ljenja. Kot nekdaj skrita vizija svo
bode, so ponovno prišli do Izraza 
humanost, neomajno tovarištvo, kle
ni duh in zavest, da ni sile na svetu, 
ki bi mogla uničiti tisto, kar se je 
rodilo iz trpljenja in krvi. Težko je 
reči, kaj je bilo skritega v teh sol
zah, vendar občutil si lahko gnus do 
okupatorjevih trupel in spoštovanje 
do tistih, ki so ostali v gozdovih in 
krajih V. ofenzive. Danes so reke 
čiste in v naši zavesti je ostala mi
sel : nihče ne more skaliti čistih vo
da in nam vzeti z žrtvami plačane 
svobode! 

Dolenjsko in pomaga z drugimi bri
gadami na Dolenjskem in Notranj
skem razoroževati kapitulirano ita
lijansko vojsko. 

Proboj Šlandrovcev v prvem po
skusu ni uspel zaradi velikih nem
ških si l , ki so blokirale Savo. Vod
stvo Šlandrove brigade je smer pro
boja usmerilo nižje od Litije. Kljub 
novim poskusom za prehod preko 
Save, se je Šlandrova brigada za
pletla v hujše boje na Sveti gori in 
v Mlinšah, prebila sovražne obroče 
ter se razdelila po bataljonih. 

Nadaljevanje na 9. strani 

Proslavili smo Dan borca 
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Kamniški bataljon se je prebil 

nazaj preko glavne ceste Črnega 
grabna in se s tem izvil iz klešč 
nemške divizije. Zasavski bataljon 
se je neopazno utaboril v Dobrovi. 
Savinjski bataljon se je prebil na 
Mohor, od koder se je hotel prebiti 
preko Žej, Krtine v Kolovec. Pri pre
miku iz Mohorja je bataljon padel 
pri Žejah v močno nemško zasedo. 

Pripovedovanje borcev o raznih 
dogodkih iz tistih časov je nas mla
de prisililo v razmišljanje. Bomo 
mi vzdržali take herojske napore, če 
bo potrebno? 

Pot nas ni dosti utrudila, čeprav 
smo imeli za seboj že precej kilo
metrov. V Moravčah smo slavnostno 
prikorakali pred spomenik padlih 
borcev v NOV. Položili smo venec, 
nato pa izvedli krajšo slovesnost. 
Sodeloval je tudi domači moški ok
tet, ki je zapel nekaj partizanskih 
pesmi. 

Narodni heroj, borec Šlandrove 
brigade in udeleženec pohoda tov. 
Avbelj Franc-Lojko, je v svojem go
voru mladincem in borcem prikazal 
težavno pot osvobajanja podjarmlje
ne dežele. 

»Nemci so napadli Šlandrovo bri
gado z mnogo boljšim orožjem in z 

veliko premočjo celotne divizije, ki 
je štela preko 25.000 mož. Kljub te
mu pa se je Šlandrova brigada, če
prav z večjimi izgubami, prebila pre
ko Save ter izvedla svojo dano na
logo. 

Ni mi mogoče našteti vseh več
jih bojev in dolgih poti, ki so jih naši 
borci prehodili v drugačnih okolišči
nah, kot smo mi danes potovali po 
istih stezah in kolovozih. Takrat so 
padale žrtve, bili smo lačni, ozebli, 
mokri, pa vendar je bila naša teda
nja zavest trša od nemških in itali
janskih oklepov, ki smo jih razbijali 
toliko časa, da je zasijala zlata svo
boda. 

Naša povojna graditev in orga
niziranje delavskega samoupravlja
nja ter krepitve socialističnih odno
sov je odvisna od vedno večjega 
vključevanja vas mladih, ki boste 
lahko nadomestili nas borce, aktivi
ste na vseh področjih dela ter s tem 
pokazali svojo odločnost na zastav
ljeni poti Zveze komunistov in de
lavskega razreda Jugoslavije.« 

Zaključili smo z željo: Naj živi 
Dan borca, naj živi naš voditelj in 
vrhovni komandant naše JLA — to
variš Tito! 

Lado Goričan 

Program priredite? 
ob občinskem prazniku 

SOBOTA, 21. 7. 1973 ob 19. uri — Sektorska gasilska vaja na Rodici 
NEDELJA, 22. 7. 1973 ob 8. uri — Na Kolovcu organizira Lovska 

družina streljanje na glinaste golobe za občinski pokal 
ob 8. uri — Kegljaško tekmovanje borcev — invalidov: Kočevje, 

Ljubljana, Zagorje, Domžale na Kegljišču v Domžalah 
ob 14. uri — Otvoritev Lovskega doma in razvitje prapora Lov

ske družine Domžale na Kolovcu 
ob 14. uri — Otvoritev novega gasilskega doma v Jaršah 

PETEK, 27. 7. 1973 ob 18. uri — Otvoritev asfaltirane Tomšičeve 
ceste Mengeš—Loka 

ob 19. uri — Otvoritev razstave v Osnovni šoli Radomlje: »NAŠ 
KRAJ V NOB« 

ob 20. uri — Pohod po radomeljskih ulicah 
ob 20,30 uri — Prižig žare pri spomeniku v Radomljah s kul

turnim programom 

SOBOTA, 28. 7. 1973 ob 8. uri — Promenadni koncert godb na pihala 
Domžale in Mengeš pred Veleblagovnico v Domžalah 

ob 9. uri — Slavnostna seja občinskih skupščin Domžale In 
Kamnik v Hali komunalnega centra Domžale 

Od 22. do 28. 7. 1973 — V Dobu — mladinski nogometni turnir za 
pokal ObZTK (NK Dob, NK Domžale, NK Ihan, NK Mengeš) 

— članski nogometni turnir za pokal ObZTK (NK Dob, NK Dom
žale, NK Ihan, NK Induplati, NK Mengeš, NK Polet — Krašnja) 

NEDELJA, 29. 7. 1973 ob 8,30 uri — Finale — mladinci 
ob 10. uri — Finale — člani 

S seje občinske skupščine 
meseca julija 1973 

Kljub temu, da je julij že mesec 
dopustov in počitnic je bila 42. 
seja obeh zborov skupščine občine 
Domžale, ki je bila 5. 7. 1973, 
sklepčna, kar je bil pogoj za delo 
skupščine, pa tudi za volitve no
vega člana predsedstva občinske 
skupščine. Med tem so bile nam
reč izvedene nadomestne volitve 
odbornika zbora delovnih skupnosti 
ter nadomestne volitve odbornika 
— skupine prosvete In kulture — 
občinskega zbora v volilni enoti 
Peče. Z izidom volitev sta odbor
nike seznanila predsednika posa
meznih zborov. Poročilo volilne ko
misije občinske skupščine je ob
javljeno tudi v uradni prilogi Ob
činskega poročevalca. Aleksandra 
Skoka, ki je bil Izvoljen za odbor
nika delovnih skupnosti, je volilna 
komisija pri občinski konferenci 
SZDL ter komisija za koordinacijo 
političnega dela ob podpori dese
tih odbornikov občinske skupščine 
predlagala za kandidata za poklic
nega podpredsednika občinske 
skupščine, ker le bila po razre
šitvi Jakoba Cerneta občinska 
skupščina brez enega podpredsed
nika. Po tajnih volitvah je bil Alek
sander Skok z veliko večino navzo
čih odbornikov (86%) izvoljen za 
Poklicnega podpredsednika občin
ske skupščine. 

Dnevni red delovne seje je vse
boval prvih šest točk s področja 
urbanizma. Obširnejše razprave je 
bil deležen predvsem predlog od
loka o sprejetju arhitektonskega 
dela dopolnilne zazidave na Viru 
in v Domžalah — Sever I. Pričel 
Pa jo je odbornik Jože Knep, ki je 
opozoril na pripombe krajevne 
skupnosti Jarše ter jo nadaljeval 
Poslanec Jernej Lenič, ki se Je 
zavzel za rezervat za osnovno šolo 
Josip Broz Tito Domžale glede na 
to, da bo po pozidavi in naselitvi 
območja Sever I treba misliti na 
razširitev šolskega objekta in s 
tem tudi igrišč in zelenic za šport
no In rekreativno udejstvovanje 
učencev. Omenjeni predlog je ob
činska skupščina kasneje sprejela, 

kakor tudi sklep, da se pripravi 
predlog odloka o zaščiti zelenic 
na zazidalnih površinah. O tem so 
razpravljali mimo predsednika skup
ščine in predstavnikov občinskih 
upravnih organov še odborniki Jože 
Knep, Franc Zupan in Rudolf Oso-
lin. Podpredsednik skupščine Alek
sander Skok je med drugim spro
žil razpravo o vrsti gradnje na tem 
območju (blokovna ali individual
na), o kateri je že svet za urba
nizem obširno razpravljal in se od
ločil za zazidavo z individualnimi 
stanovanjskimi hišami, severni del 
do tovarne Induplati pa je rezervi
ral za strnjeno blokovno gradnjo, 
ker bi posamezni stolpiči oziroma 
visoki objekti sredi obstoječih in 
bodočih nizkih stanovanjskih objek
tov kvarili izgled celotnega naselja. 

Nadaljnji odloki s področja ur
banizma so bili sprejeti brez raz
prave in so vsi objavljeni v urad
nem vestniku občinskega poroče
valca. Daljša razprava se Je nato 
razvila o predlogu komisije za do
delitev oziroma prodajo dvoriščne
ga objekta bivše I. osnovne šole 
v Domžalah podjetju BIRO-71, ki 
si je v omenjeni stavbi že uredil 
svoje poslovne prostore. Svet za 
finance je zahtevek podjetja ob
ravnaval in sklenil, da se ome
njeni objekt proda s tem, da pod
jetje kupnino občini naenkrat na
kaže in da se del teh sredstev 
porabi za nakup stanovanja za 
stranko, ki naj bi se izselila iz Ko
lodvorske 8, da bi potem tudi te 
nrostore zasedla knjižnica. Preosta
li del kupnine pa bi se moral na
meniti za izgradnjo šolske mreže. 
Živahna razprava je sledila po 
predlogu Janka Kralja, predsednika 
Občinske konference ZMS, da se 
v kombinacijo razporejanja prosto
rov na Kolodvorski 8 in 6 vključijo 
tudi štiri organizacije oziroma klu
bi, ki so pri prvi obravnavi in do
govarjanjih bili upoštevani, kasneje 
pa so pomotoma izpadli. Predstav
nik kulturne skupnosti Stane Habe 
in Karel Kušar, direktor De lavske" ' 
univerze Domžale sta sicer ugoto- [ 

vila, da je predlog tovariša Kralja 
umesten, vendar pa sta menila, da 
njegova rešitev ne more biti v 
predlagani kombinaciji. Tem ugoto
vitvam se je pridružil tudi odbor
nik Janez Cerar, predst"vnik Ko

munalnega zavoda za zaposlovanje. 
Problem knjižnice v Domžalah zah
teva rešitve, posebno še, ker bi 
nadaljnje odlaganje tega problema 

. (Nadaljevanje na 10. strani) 

Pohod na partizanski Sipek 
V nedeljo 8. julija je mladinski 

aktiv Trojane pripravil v počastitev 
praznovanja Dneva borca in 30-let-
nice formiranja Šlandrove brigade 
pohod na partizanski Sipek. Udele
žili so se ga številni mladinci in 
mladinke ter borci s širšega območ
ja Trojan. 

V uvodnem govoru je bil prika
zan pomen Dneva borca ter pred
nosti ob formiranju Šlandrove bri
gade, ki je bila ustanovljena 6. av
gusta 1943 na Šipku. O nekaterih 
akcijah brigade je spregovoril na
rodni heroj Franc Avbelj-Lojko, ki se 

je z veseljem odzval vabilu na po
hod. Zastavljena so mu bila tudi ne
katera vprašanja. 

Mladinski aktiv pa ni z organiza
cijo pohoda le izpolnil zastavljeno 
nalogo iz programa glede ohranjanja 
tradicij NOB, temveč je vzbudil v 
mladih razmišljanje o pomenu revo
lucije, o stvareh, ki jih mladi nismo 
doživeli in ne želimo, da bi se po
novile. 

Pohod je bil na šipku sklenjen 
s piknikom. 

Lado Goričan 

Avtoservis Domžale se razširja. Gradnja nove hale, ki bo omogočila 
boljše pogoje za delo v tem podjetju 
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imelo neljube posledice tudi za 
nadaljnje delo Kulturne skupnosti 
v Domžalah. Tudi dosedanja in 
predvidena razširjena dejavnost De
lavske univerze ne bi prenesla naj
manjše okrnitve prostorov na Ko
lodvorski 6, v katerih bo svoje 
prostore obdržala tudi enota Ko
munalnega zavoda za zaposlovanje, 
za katerega predstavlja ta razde
litev prostorov v danih pogojih op
timalno rešitev, ki pa ne bi mogla 
biti dokončna. 

Tudi Čedo Deletić, predstavnik 
BIRO 71 je bil proti temu, da 
bi reševanje prostorskega proble
ma za sedež mestnega mladinske
ga aktiva, kluba študentov, šahov
skega kluba in kluba ozdravljenih 
alkoholikov reševali v obravnavani 
kombinaciji, ker bi to podrlo vsa 
dosedanja sporazumevanja. Posla
nec Jernej Lenič je prav tako zah
teval, da se vprašanje prostorov 
knjižnice brezpogojno reši, ker za 
odlaganje ni več kulturnega niti 
političnega opravičila. Kot drugi 
razpravljavci pa se je tudi on zav
zemal za istočasno rešitev prostor
skega problema navedenih orga
nizacij oziroma klubov. Predsednik 
občinske skupščine je nakazal 
možnost, da se njihov problem reši 
s prostori v poslopju bivše I. os
novne šole ali komunalnega cen
tra in se zavezal, da se bo za re
šitev tega problema osebno za
vzel in poskušal že do naslednje 
seje skupščine skupaj z ustrezno 
občinsko komisijo, v katero je 
skupščina imenovala še Janka Kra
lja, obravnavani problem rešiti. Pri 
tem se je skupščina odločila tudi 
za predlog, naj bi za naslednjo se
jo skupščine sklad za izgradnjo 
šolske mreže pripravil poročilo o 
problematiki na tem področju, med
tem ko je skupščina že sklepala 
o spremembi garancije LB o zago
tovljenih sredstvih za Osnovno šo
lo Mengeš. Finansiranje gradnje 
omenjene šole je namreč prizadel 
zvezni predpis, s katerim je ustav
ljeno kreditiranje družbeno poli
tičnih skupnosti in je zato nadalje
vanje omenjene in podobnih gra
denj odvisno od dejanskih finanč
nih možnosti. Dejansko bi bilo 
treba gradnjo ustaviti, kar pa bi 
bila velika gospodarska, pa tudi po
litična škoda. Zato pa bo treba do 
konca tekočega leta priskrbeti 774 
mio SD, in to iz razpoložljivih 
sredstev sklada za finansiranje iz
gradnje šolske mreže in iz sred
stev občinskega proračuna, kar bo 
treba upoštevati v predlogu za 
spremembo proračuna občine za 
leto 1973. Sandi Rihtar je v zvezi 
s tem spomnil na pritisk tudi dru
gih proračunskih potrošnikov za 
povečanje sredstev; Janka Kralja 
pa je zanimalo, kako je s sredstvi 
za osebne dohodke delavcev ob
činske uprave, ki je prav tako vlo
žila zahtevek za povečanje sred
stev v ta namen. O tem je raz
pravljal tajnik SOb Emil Tome in 
med drugim opozoril na kadrovski 
problem, ki se je v upravi zaradi 
zamrznitve osebnih dohodkov še 
povečal in za to pričakuje, da bo 
zahtevek uprave realiziran, saj bo 
v okviru novega samoupravnega 
sporazuma treba korigirati osebne 
dohodke tudi v občinski upravi, ker 
je v nasprotnem primeru pričako
vati, da bodo predvsem ljudje z vi
soko strokovno izobrazbo zapustili 
upravo. 

Razprava se je nato nadaljevala 
o virih sredstev sklada za izgrad
njo šolske mreže. Eden od teh je 
tudi samoprispevek. V zvezi s tem 
je občinska skupščina ponovno 
sprejela sklep, da je treba brez
pogojno letošnjo jesen napraviti te
meljito kontrolo plačevanja samo
prispevka, predvsem od strani ob
čanov, ki so zaposleni izven ob

čine. Misliti pa bo treba tudi na 
obnovitev samoprispevka v prihod
njem letu. Jernej Lenič je opozo
ril na realizacijo že sprejetega 
sklepa, da bi občine, ki pošiljajo 
svoje rejence v tukajšnjo občino 
prav tako finančno prispevale k 
reševanju problemov izgradnje šol
ske mreže v tukajšnji občini. 

Podpredsednik skupščine Alek
sander Skok pa je opozoril na iz
vršitev že tudi sprejetega sklepa 
skupščine o prodaji opuščenih šol
skih poslopij v korist sklada za iz
gradnjo šolske mreže. 

Skupščina je nadalje brez raz
prave na predlog sveta za blagovni 
promet sprejela odlok o ureditvi 
nekaterih vprašanj družbene kont
role cen v občini Domžale ter od
lok o ukrepih družbene kontrole 
cen za proizvode in storitve, ki so 
v pristojnosti občine. Odloka sta 
objavljena v uradni prilogi Občin
skega poročevalca, prav tako tudi 
odlok o potrditvi zaključnega ra
čuna proračuna občine za leto 1972. 

Tudi zaključne račune za leto 
1972 oziroma poslovna poročila 
vseh desetih skladov občine so 
odborniki brez razprave potrdili. 

Več razpravljavcev se je spet 
oglasilo v zvezi s predlogom sve
ta za finance o ustanovitvi poseb
nega računa za izravnavo v gospo
darstvu in za pospeševanje neka
terih gospodarskih dejavnosti. Na 
ta račun bi se namreč stekal pre
sežek proračunskih dohodkov, ki 
bo večji od 9 oziroma 12 % glede 
na lanskoletno proračunsko realiza
cijo. Presežek dohodkov proračuna 
nad navedenim procentom se nam
reč letos ne more porabiti, ker 
se na ta način želi omejiti prora
čunska potrošnja. V zvezi s tem 
je skupščina sprejela sklep o usta
novitvi posebnega računa ter po
oblastila svet za finance, da bo 
skrbel za izvrševanje smernic do
ločenih v samoupravnem sporazu
mu, ki naj bi ga sprejele organi
zacije združenega dela glede po
rabe sredstev zbranih na omenje
nem računu. 

Nato so odborniki soglasno po
trdili poročilo sanitarne, delovne 
in davčne inšpekcije, ki so bila 
med prvimi predložena občinski 
skupščini, ki mora še do jeseni 
obravnavati problematiko vseh ob
činskih inšpekcij. 

Z ozirom na sklep skupščine s 
pretekle seje naj Delavska univer
za pripravi poročilo o ceni ter 
sploh problematiki v zvezi z izda
janjem »Občinskega poročevalca«, 
je delavska univerza pripravila ob
širno poročilo o svoji dejavnosti, 
med katero je tudi založništvo. V 
poročilu je Delavska univerza med 
drugim nakazala predloge za reši
tev nekaterih problemov in odprtih 
vprašanj, katerih rešitev bi omo
gočila, da bi se družbena vloga 
delavske univerze še razširila in 
poglobila. 

Skupščina je nato na prošnjo 
Pavla Peterka, ravnatelja Osnovne 
šole »Venclja Perka« Domžale 
sprejela sklep, da se imenovani 
razreši omenjene dolžnosti. 

Ivan Cerar je nato na svoje 
vprašanje glede ekonomske sred
nje šole dobil ponovno zagotovilo, 
da bosta s pričetkom šolskega le
ta 1973/74 v Domžalah v prosto
rih bivše I. osnovne šole pričela 
z delom dva oddelka I. razreda 
ekonomske srednje šole. 

Odbornik Franc Zupan se je za
nimal za izid referenduma, ki ga 
je izvedla krajevna skupnost Dom
žale zaradi uvedbe krajevnega sa
moprispevka, nakar je predsednik 
skupščine pred zaključkom seje 
spomnil še na slovesno sejo v po
častitev občinskega praznika 27. 
julija in na naslednjo delovno sejo 
občinske skupščine, ki bo v drugi 
polovici meseca avgusta. 

Slamnikarski muzej odprt 
V nedeljo 1. julija je bil na gra

du Krumperk odprt slamnikarski 
muzej. Eksponate za to zbirko, ki 
predstavlja za Domžale in bližnjo 
okolico nadvse pomembno vlogo, so 
prispevali: Tovarna Universale Dom
žale, Jožko Obervvalder iz Domžal, 
Slamnikarska zadruga Slamnik iz 
Mengša ter nekdanja slamnikarska 
obrtna delavnica Matija Ravnikar in 
A. Kompare iz Mengša. Dve lepi 
skrinji je oskrbel Franci Brojan iz 
Domžal, ki je rešil propada tudi dva 
lepa lestenca, ki sta sedaj v raz
stavnih prostorih in vhodno svetilko, 
ki jo bo Muzej Kamnik renoviral in 
bo zopet prišla na svoje mesto. 

Številnim obiskovalcem, ki so se 
zbrali na prireditvi »Adam Ravbar«, 
kjer so na vozovih prikazali sedaj 
že pozabljene ljudske običaje s tega 
področja, je najprej spregovorila 
kustos Muzeja Kamnik tov. Majda 
Fister, nato je pa tov. Tone Ravnikar 
opisal nastanek slamnika od kite do 

končnega izdelka. Sam muzej pa je 
odprl predsednik IO Kulturne skup
nosti Domžale tov. Stane Habe. 

Eksponati slamnikarske zbirke 
so prikazani v treh sobah. V srednji 
je prikazan način priprave slame za 
pletenje kit in slike pletenja kit, v 
zadnji orodje za obdelavo modelov, 
»šponarija«, slikovni prikaz nekate
rih tovarn in obrtnih delavnic, slika 
Domžal izpred leta 1892, v prvi sobi 
pa stroji za šivanje, kartoni in zaboji 
za odpremo in velik slamnik, ki so 
ga prinesli delavci Tovarne Univer
sale, ki so se udeležili nedeljskega 
sprevoda. 

Pri ljudeh v Domžalah in bližnji 
okolici je še dosti eksponatov, s ka
terimi bi lahko še dopolnili to zbir
ko. Muzej je odprt, urediti bo po
trebno vodniško službo, da bo tako 
muzej lahko zares služil svojemu 
namenu. 

Tone Ravnikar 

PROGRAM IZOBRAŽEVANJA, 
KI GA ORGANIZIRA DELAVSKA UNIVERZA 

DOMŽALE V IZOBRAŽEVALNI SEZONI 
1 9 7 3 / 7 4 

Pred vsako izobraževalno sezono 
pripravimo program izobraževanja 
odraslih in odraščajoče mladine. V 
programu so zajeta področja sploš
nega, strokovnega in družbenega 
izobraževanja. Poleg tega pa tudi 
druge oblike dopolnilnega izobraže
vanja, ki bodo v pomoč posamezni
kom, obenem pa omogočajo vsako
mur nadaljnje izpopolnjevanje. 

ŠOLE ZA ODRASLE 
(Vpisovanje do 20. avgusta) 
— Osnovna šola — 5., 6., 7. in 8. 

razred 
— Gostinska šola za poklic nata

karja in kuharja 
— Administrativni šola — I. letnik 
— Ekonomska srednja šola — I. 

letnik 
— Tehniška srednja šola tekstilne 

stroke 
TEČAJI — STROKOVNI 
(vpisovanje do 15. septembra) 
— za kurjače centralnih kurjav 
— za voznike viličarjev 
— za skladiščnike 
— za mrežno programiranje 
— za tehniško risanje 
— za galvanizerje 
— za upravljalce »S« naprav 
— za vodenje poslovnih knjig 
— za poenterke 
— higienski minimum 
TEČAJI — SPLOŠNI 
(vpisovanje do 15. septembra) 
— slovenskega jezika 

— audio-vizuelni tečaji tujih jezikov 
(od 1.—4. stopnje) — angleški, 
nemški, italijanski 

— angleškega jezika za predšolske 
otroke 

— krojenja in šivanja 
— vezenja in pletenja 
—• kuhanja 
— šole za — življenje — zdravje 

— starše 

DRU2BENO IZOBRAŽEVANJE 
— politične šole za člane ZK, ZM 
— sindikalni seminarji 
— tečaji in seminarji za vodstva KO 

SZDL in KS 
— tribune aktualnosti — javne raz

prave o osnutkih zvezne in re
publiške ustave, TOZD, njihovo 
konstituiranje 

— posamezne cikluse in predava
nja, ki so aktualna v vsakodnev
ni praksi. 
Poleg tega organizira Delavska 

univerza tudi druge oblike izobraže
vanja, za katere so zainteresirane 
delovne, družbenopolitične in druge 
organizacije in občani. 

Vsa pojasnila dobite na Delavski 
univerzi Domžale, Kolodvorska 6, 
I. nadstropje ali po tel. 72-082. 

Še vedno je čas, da nadoknadite 
zamujeno in izpolnite svoje znanje! 

Delavska univerza 
Domžale 



Ob zaključku Stilnih koncertov 
Groblje 73 je nastopil Godalni an
sambel ZGI Domžale, ki je pod vod
stvom dirigenta prof. Tomaža Habe-
ta izvedel Concerto grosso-D-major 
Francesca Barsantija, Koncert za ki
taro in godala v D-duru in Koncert 
za violo in godalni orkester v D-
molu Antonija Vivaldija in Adagio 
in sol minore za godala in orgle To-
masa Albinonija. Solisti so bili To
maž Dolenc — kitara, Branka Rog-

lič — violina in Regina Zornik -
orgle. 

V odmoru so bile podeljene 
Kersnikove nagrade za leto 1973. O 
namenu podeljevanja Kersnikovih 
nagrad je spregovoril podpredsed
nik Kulturne skupnosti Domžale tov. 
Lenič Jernej, ki je nato tudi prečital 
mnenje žirije o posameznih nagra
jencih. Same nagrade je pa nagra
jencem izročil predsednik Kulturne 
skupnosti Domžale dr. Mirko Stip-
lovšek. Kersnikove nagrade za leto 

1973 so bile podeljene naslednjim 
tovarišem in tovarišicam: 

Za dolgoletno kulturno-prosvetno 
delo: Moškemu pevskemu zboru 
društva upokojencev Domžale in 
Prosvetnemu društvu »Franc Kotar« 
Trzin. Za življenjsko delo na kultur-
no-prosvetnem področju: Mariji Priv-
škovi, Mirku Lavriču in Marjanci 
Ručigajevi. 

Za posebno uspehe na kultumo-
prosvetnem področju: Francu Capu
dru, Tomažu Hahetu. Tonetu Juvanu, 
in Stanetu Stražarju. 

Ob tej priliki pa je predsednik 
Občinskega sveta ZKPO Domžale 
tov. Slavko Pišek podeli tudi na
grade in priznanja nekaterim poseb
no prizadevnim prosvetnim delav
cem v šolskem letu 1972/73. Te so 
prejeli: 

Majda Lipovšek, Štefka Mlakar, 
Milena Vrhovnik, Ela Košir, Marinka 
Janežič, Majda Golob, Jože Naroloč-
nik, Stane Modec in Pavle Kosec. 

Tone Ravnikar 

PODELITEV CHWATALOVIH NAGRAD 
Pogovor s tov. Andrejem Pangerši-

čem, predsednikom KS Vir 

Vprašanje: 
Povejte mi, prosim, kdo je bil 

Chvvatal? Domačini so ga sicer po
znali, a je dosti priseljenih družin 
z otroki, ki ne vedo za to ime. 

Odgovor: 
Chvvatal je bil osnovnošolski uči

telj, ki je dalj časa služboval v Krti
ni. Zaradi naprednih idej je bil v 
stari Jugoslaviji nezaželen kot vzgo
jitelj mladine in naroda. V naših 

(Nadaljevanje na 12. strani) 

Na letošnjo mednarodno razsta
vo slikarstva in kiparstva pod ime
nom »INTART«, ki bo letos v Ljub-
Uani, je kandidiralo 56 slikarjev in 
11 kiparjev. 

Umetniški svet Društva sloven
skih likovnih umetnikov v Ljub

ljani je na žiriji sprejel le 18 sli
karjev in 3 kiparje. Med ožjimi iz
branci umetniki je tudi naš do
mačin akad. slikar Danijel Fugger, 
ki se bo predstavil z zgornjo sliko: 
»Ugasle oči Picassa« acryl tehnika, 
format 200 cm X 126 cm. 

i 
w 

j I 



(Nadaljevanje z 11. strani) 
krajih je bil zelo priljubljen, saj še 
danes živi v ljudeh podoba nacio
nalno in socialno čutečega prosvet
nega delavca, ki je širil humanost, 
omiko, napredne svetovne nazore 
ter učil kmečko mladino sodobnega 
vrtnarstva in kmetijstva. Po razpa
du stare Jugoslavije je začel delo
vati proti okupatorju kot akivist OF. 
Učil je mladino ljubiti domovino in 
se bojevati zanjo. Zaradi tega je bil 
trn v peti sovražnikom in njinovim 
hlapcem, ki so v njem videli nevar
nega borca za pravice malega naro
da. Zapori niso zlomili njegove vo
lje, le domobranska krogla je neke
ga jesenskega jutra za vedno utrnila 
življenje pogumnega človeka, ki je 
do zadnjega diha ostal zvest svoje
mu narodu. 

Spomin nanj živi še danes, kar 
je skromno manifestirano v spome
niku na Podrečju pod Šumberkom. 
Postavila ga je Krajevna organiza
cija ZB Vir v bližini kraja, kjer so 
ga domobranci likvidirali. 

Vprašanje: 
Kdo je dal idejo za ustanovitev 

Chvvatalovega sklada? 
Odgovor: 
Idejo za ustanovitev Chvvatalo

vega sklada, ki nagrajuje najboljše 
učence osnovne šole Dob in bivše 
šole Domžale I, oziroma sedanje os
novne šole J.B.Ti to, Domžale, sem 
dal jaz. Namen tega sklada je, da 
mladino vzpodbudi k proučevanju 
krajevne zgodovine NOB, iz njenih 
junaških primerov naj mladi dobiva
jo napotke za življenje kot bodoči 
samoupravljalci naše socialistične 
skupnosti. Pogoji za nagrado so pre
cej zahtevni: ne zadostuje odličen 
uspeh v šoli, temveč mora biti pio-

85 let gasilskega 
Letos je slavilo Gasilsko društvo 

Prevoje 85-letnico svojega plodnega 
delovanja Društvo je bilo ustanov
ljeno 1888. leta na pobudo takrat
nega notarja in pisatelja Janka Kers
nika, Martina Severja, Antona Oso-
lina in ostalih prebivalcev Prevoj. 
Delovni pobudnik za ustanovitev 
društva je bil Janko Kersnik, ki je 
društvu podaril tudi zemljo za iz
gradnjo lastnega doma. Ob ustano
vitvi je društvo štelo 34 rednih čla
nov ter več kot 100 podpornih. Dru
štvo je nabavilo ročno brizgalno in 
že takoj sodelovalo pri gašenju po
žarov v bližnji in daljnji okolici. Delo 
društva ni prenehalo niti v času 
obeh vojn, ampak so njegovi člani 
sodelovali v borbah za osvoboditev 
domovine. Prvotno društvo se je v 
letu 1948 še okrepilo, ko je prišlo 
do združitve Gasilskega društva na 
Prevojah in na Brdu. Pobudniki te 
združitve: Andrejka Martin, Gostič 
Franc, Rok Vid, Urankar Tomaž, Šare 
Jakob, Kotnik Janez in drugi so z 

nir oz. mladinec vsestransko dela
ven v Zvezi pionirjev ali v Zvezi 
mladine. 

Vprašanje: 
Od kod se steka denar v ta 

sklad? 
Odgovor: 
Chvvatalov sklad bogati naša 

krajevna skupnost, posamezne de
lovne organizacije in nekateri pri
vatni obrtniki. Letos je tudi Krajev
na skupnost Jarše prispevala 2000 
dinarjev. Misl im, da je prav, da se 
ob tej priložnosti prav vsem zahva
lim, hkrati pa jih prosim, da ta sklad 
še naprej gmotno podpirajo in s tem 
zagotovijo njegov obstoj in njegovo 
humano poslanstvo. 

Vprašanje: 
Kdaj ste prvič podelil Chvvata-

love nagrade? 
Odgovor: 
To je bilo leta 1970. 
Vprašanje: 
Letošnje nagrade so bile bogate: 

knjige, fotoaparati, kompleti geo
metrijskega orodja, jaz sem prejela 
celo gramofon. Te nagrade nedvom
no stimulativno vplivajo na naše za
namce. Zakaj ste se odločili zanje? 

Odgovor: 
Menimo, da bodo nagrade prak

tične narave nagrajencem najbolj 
ustrezale, rad bi pa pripomnil, da se 
člani sklada vedno posvetujejo z 
vzgojitelji nagrajencev. 

Tovariš predsednik, v imenu 
Chvvatalovih nagrajencev se vam 
prisrčno zahvaljujem za pozornost in 
vam želim še mnogo uspehov pri 
nadaljnjem delu. 

Marinka Zorman, 
učenka 7. razreda os. šole 

J . B. Tito, Domžale 

društva Prevoje 
velikim uspehom vodili društvo, ki 
je leta 1948 doseglo na tekmovanju 
gasilskih društev v Domžalah tudi 
prvo mesto in si priborilo društveni 
prapor. 

Ker je stari društveni dom bil 
v razpadu, so člani začeli z novo zi
davo in tako je bil 1955. leta izročen 
svojemu namenu nov dom. Ravno 
tako je bila nabavljena tudi nova 
motorna črpalka in za potrebe tudi 
kombi. Društvo je aktivno sodelo-
valu pri poplavi v Celju 1954. leta, 
za kar je dobilo tudi javno pohvalo. 
Zanimivo je, da so v vrstah društva 
zastopane vse izobrazbene strukture 
in da društvo v veliki meri posveča 
tudi skrb vzgoji pionirske in mladin
ske vrste. 

Ob pomoči občanov in gasilske
ga sklada pri SOb Domžale si je 
društvo nabavilo novo motorno briz
galno (Rosenbauer), ki je bila izro
čena svojemu namenu ob praznova
nju 85-letnice obstoja društva. 

Martin Andrejka 

Proslava v 
V okviru proslav kmečkih uporov 

na Slovenskem je bil na pobudo ob
činske skupščine in družbeno-poli-
tičnih organizacij imenovan tudi po
sebni odbor, ki naj bi poskrbel za 
te proslave tudi na našem območju. 
Kot kraj praznovanja je bil izbran 
Dragomelj in to zaradi tega, ker je 
tudi zgodovinsko dokazano, da se je 
takratni graščak v Dragomlju Glan-
hofer pridružil upornim kmetom ob 
vseslovenskem kmečkem uporu leta 
1515. 

Praznovanje pa je bilo povezano 
tudi z razvitjem prapora KO ZB in 
50-letnici obstoja gasilskega društva 
Pšata. Osrednja proslava je bila 
pred osnovno šolo v Dragomlju, ki 
nosi ime narodnega heroja Rezke 
Dragan. Na proslavi se je zbralo 
mnogo občanov, gostov, pionirjev in 
mladine. Med častnimi gosti so bili 
tudi: predsednik SOb Albin Kle
mene, narodna heroja Mirko Jerman 
in Avbelj Franc-Lojko, generalpol-
kovnik Jaka Avšič, poslanci in pred
sedniki družbeno-političnih organiza
cij. V slavnostnem govoru, ki ga je 
imel dr. Mirko Stiplovšek, je bila 
poudarjena borbena tradicija prebi
valstva, ki izvira že iz kmečkih upo
rov in se je obdržala skozi stoletja 
ter našla svoje mesto tudi v narod
noosvobodilni borbi in ljudski revo
luciji. V kulturnem programu so so
delovali: mladinski pevski zbor Os
novne šole Venclja Perka, recitator 
in Godba na pihala iz Domžal. Kra
jevna organizacija ZB Dragomelj-
Pšata je ob tej priliki razvila svoj 
prapor, ki mu je kumoval narodni 

Gasilsko društvo je praznovalo 
letos 85 let svojega obstoja, kar je 
slovesno proslavilo v nedeljo, 10. ju
nija. Pokroviteljstvo za to svečano 
prireditev je prevzela Krajevna skup
nost Lukovica, katero je zastopal 
njen predsednik tov. Mav Anton. V 
paradi je sodelovalo 18 gasilskih 
praporov, 110 uniformiranih gasil
cev, desetina gasilcev v delovni uni
formi, nad 20 pionirjev, narodne no
še in občani. Povorka je krenila 
skozi Lukovico proti trgovini, kjer je 
stala častna tribuna, na kateri so 
bili zastopniki prireditve in to: po
krovitelj, ki ga je zastopal tov. An
ton Mav, predsednik Občinske ga
silske zveze Domžale tov. Tine Brez-

Dragomlju 
heroj Franc Avbelj-Lojko. Po konča
ni proslavi pa se je razvila povorka 
proti Pšati, v kateri so sodelovali: 
praporščaki, narodne noše, pionirji, 
mladinci, ešalon gasilcev in drugi 
udeleženci. 

Na Pšati je Gasilsko društvo sla
vilo 50-letnico svojega obstoja in 
plodnega delovanja. Ob tej priliki je 
ustanovnim članom društva in naj
bolj aktivnim podelila Občinska ga
silska zveza priznanja. Ravno tako 
je bil za častnega člana sprejet tudi 
Pavel Peterka. 

Ob tej priložnosti lahko ugotav
ljamo tudi samoiniciativnost Krajev
ne skupnosti Dragomelj-Pšata pri 
urejanju komunalnih zadev na svo
jem območju. Ob materialni podpori 
občinske skupščine in samoprispev
kom občanov v višini 60 milijonov 
S-din je bilo asfaltiranih preko 3500 
metrov cest, obnovljena je bila jav
na razsvetljava, naselji sta bili pri
ključeni na vodovodno omrežje, do
bili sta telefonsko povezavo in zgra
jena sta bila dva transformatorja. 

Tako je ta proslava resnično iz
zvenela v duhu slavne tradicije in 
dokazala, da so občani ponosni na 
svojo preteklost, posebno pa še iz
kazali hvaležnost davnim prednikom, 
ki so že takrat začeli revolucionarno 
pot slovenskega ljudstva. 

Niso pozabili tudi svojih vrstni
kov, ki so s sodelovanjem v NOB 
to tradicijo še nadaljevali. 

S to proslavo so se občani dom
žalske občine dostojno vključili v 
okvir praznovanj obletnice kmečkih 
uporov in občinskega praznika. 

nik, predsednik nadzornega odbora 
Občinske gasilske zveze Domžale 
tov. Martin Andrejka, zastopnik Ob
činske konference SZDL Domžale 
in ZK Lukovica tov. Stopar Marjan. 
Ker pa je društvo ob tej slovesnosti 
izročilo svojemu namenu tudi novo 
moderno črpalko »Rosenbauer«, sta 
bila navzoča tudi kuma: Minka Pod-
miljšek in kum — Čevljarsko pod
jetje »Mojca« — katerega je zasto
pal direktor tov. Franc Capuder ter 
častna člana Frančiška Gostič in Jo
že Jeretina. 

Po častnem pozdravu so se vsi 
udeleženci povorke razvrstili pred 
tribuno, nakar je predsednik društva 

(Nadaljevanje na 13. strani) 

Proslava ob 85-letnici 



Cerar Alojz — 80-letnik 

(Nadaljevanje z 12. strani) 

oziroma napovedovalec vse po vrsti 
toplo pozdravil in vsem zaželel do
brodošlico. »Kovinarji« iz Radomelj 
so zaigrali državno himno, nato je 
napovedovalec podal kratko poročilo 
o delu društva, nakar pa je bolj ob
širno podal kroniko od vsega začet
ka, to je od leta 1888. Pri tem je 
opozoril, da so takratni ustanovni 

člani bili izobraženci, uradniki, tr
govci, kmetje in drugi, a vodja vseh 
je tedaj bil notar — pisatelj Janko 
Kersnik, ki se je tudi najbolj zavzel 
za ustanovitev društva in potem za 
njegov napredek. 

Predsednik Občinske gasilske 
zveze tov. Tine Breznik je nato po
delil Gasilskemu društvu ob 85-let-
nici Občinsko gasilsko odlikovanje 
II. stopnje. Ravno tako je podelil 
Občinsko odlikovanje III. stopnje 
članom: Ožboltu Kropivšku, Antonu 
Mavu in gospodarju društva Jožetu 
Dolinšku. Predsednik nadzornega 
odbora Občinske gasilske zveze tov. 
Martin Andrejka je podelil diplome 
za dolgoletno službovanje v gasil
stvu in to 1 za 40 let, 1 za 30 let, 
5 za 20 let in 6 za 10 let. Pionirji so 
poklonili šopke pokrovitelju, kumici 
in kumu, nakar sta oba s šampanj
cem poškropila novo motorno črpal
ko. Pionir Stopar Miran se je zahva
lil vodji pionirjev Silvestru Ceraju, 
ki jih uspešno vodi na tekmovanjih. 

Gasilska desetina je nato izvedla 
kratko vajo, katero so nekateri ob
čani čudno gledali, saj do sedaj še 
niso videli od ene črpalke kar 6 vod
nih curkov. S tega mesta se gasilci 
zahvaljujejo vsem občanom, kakor 
tudi Gasilskemu skladu pri SOb 
Domžale in vsem, ki so kakorkoli 
pomagali pri nabavi črpalke in tudi 
vsem, ki so jih obiskali na proslavi. 

Pred dnevi je dopolnil 80 let svo
jega življenja Cerar Alojz, p. d. 
»Kavka« iz Moravč. Njegov rod iz
haja iz Tustanja pri Moravčah iz 
»Klemenčeve« družine. V mladosti 
se je izučil za krojača, pozneje pa 
si je pridobil tudi poklic gostilni
čarja. Ko je leta 1922 prišel v Mo
ravče, je imel najprej svojo kro
jaško delavnico, vendar se je že 
kmalu začel ukvarjati tudi z gostilno 
in tako je leta 1927 ostal samo še 
gostilničar. 

Pred vojno je aktivno deloval v 
naprednih društvih. Tako je bil pred
sednik Jugoslovanske matice, za 
kar je leta 1929 dobil tudi »pohvalo 
za pomoč bratom v robstvu«, sode
loval je pri Sokolu, pevskem dru
štvu in dramski skupini. Na gospo

darskem področju pa je delal v de
narni posojilnici (zadrugi) in v zdru
ženju obrtnikov. 

Druga svetovna vojna ga je takoj 
pritegnila v politično dejavnost. Kot 
član terenske organizacije OF je po
magal že prvim partizanom v mo
ravski dolini, nato Moravski četi in 
pozneje brigadam, ki so se nahajale 
na tem področju. Zaradi te dejavno
sti ga je okupator leta 1944 zaprl 
najprej v Begunje, pozneje pa je bil 
skupaj z družino zaprt v Goričanah 
pri Medvodah. 

Po osvoboditvi se je vrnil domov 
in ponovno odprl gostilno. Aktivno 
se je vključil v politično delo in bil 
8 let predsednik krajevne organiza
cije ZB. Veliko si je prizadeval za 
postavitev spomenika žrtvam, ki so 
padli v borbi ali pa izgubili življenje 
v koncentracijskih taboriščih. 

Toda »Kavka« poznajo mnogi si
rom Slovenije tudi po drugi strani. 
Vrata njegove gostilne so bila ved
no odprta vsem in vsakdo je dobil 
pri njem ne samo prijazno besedo, 
ampak se je tudi najedel. Nikoli ni 
delal razlik med revnimi in boga
timi, še več, nudil je vsem, pa če
prav mnogokrat ni hotel denarja od 
ljudi, za katere je vedel, da se težko 
s številnimi družinami prebijajo 
skozi življenje. 

Vedno je bil za svojim »šankom« 
s prijazno besedo za vsakogar. Tudi 
nova cesta ga ni presenetila, ker je 
vedel, da bo gostom lahko nudil vse 
le tedaj, če bo obnovil gostilno in 
jo spremenil v sodoben lokal. 

Ob visokem jubileju mu želimo 
še mnogo zdravih in plodnih let in 
da bi še dolgo let skrbel za procvit 
moravske doline, kot je delal vse 
svoje življenje. 

Občinska konferenca 
ZMS Domžale 
— vabi k sodelovanju administra-

torko z znanjem strojepisja za 
občasno delo v dopoldanskem 
času. 

— vse informacije dobite na OK 
ZMS Domžale, Ljubljanska 70, 
tudi na telefon 72-790. 

AMD Mengeš 
prodajamo osebni avto Zastava 750 
— letnik 1969 v voznem stanju. 

Licitacija bo dne 28. 7. 1973 ob 
9. uri dopoldne na dvorišču Gasil
skega društva v Mengšu, Kidriče
va 14. 

Izid referenduma pr i KS Domžale 
Krajevna skupnost Domžale je na svoji seji sprejela sklep o razpisu 

referenduma, za dne 1. 7. 1973. 
Rezultat razpisanega referenduma je bil negativen. 
Prikaz o izidu glasovanja na posameznih glasovalnih mestil je na

slednji: 

GLASOVALNO 
MESTO 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 

PLEŠEC v Depali vasi 
Dom počitka 
OBNOVA 
Osnovna šola 
VENCLA PERKA 
SKUPŠČINA OBČINE 
Domžale 
I. OSNOVNA ŠOLA 
NOVOPREM 
KOMUNALNO PODJETJE 
na Savski cesti 
STUDA 
Osnovna šola 
JOSIP BROZ TITO 

VPISNIK 
VOLILCEV VOLILO UDELEŽBA 

% 

254 116 45,67 
80 73 92 

394 242 61,42 

980 465 47,44 

1.115 377 33,82 
847 439 51,83 

1.127 429 38,07 

262 132 50,38 
277 99 35,74 

215 137 63,72 

Komisija je ugotovila, da je od 5.550 glasovalnih upravičencev za 
uvedbo krajevnega samoprispevka glasovalo 2.509 ali 45,30 A. 

Kljub temu, da referendum • 
uspel, se bo Krajevna skupnost 

Kljub temu, da referendum za uvedbo krajevnega samoprispevka ni 
- . J i , se bo Krajevna skupnost tudi v nadalje prizadevala, da bo tako 

spremenjen program uresničila. Posebno za to, ker se je z reterenau-
m — r, . . , « določenih območjih, kjer ceste m o m ugotovila pripravljenost občanov na 
še niso urejene, pa si ureditev cest želijo 

Predsednik K. S. Vili Limoni 

Živilski kombinat 

» Z I T O « L J U B L J A N A 

POSLOVNA ENOTA DOMŽALE 

PRIPOROČA 

SVOJE KVALITETNE IZDELKE 

IN ČESTITA ZA PRAZNIK 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 
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Skupščina občine Domžale 

Občinska konferenca SZDL Domžale 

Občinska konferenca ZKS Domžale 

Občinski sindikalni svet Domžale 

Občinska konferenca ZMS Domžale 

Občinski odbor ZZB NOV Domžale 

Občinska konferenca RVS Domžale 

Ostale organizacije in društva 

IH T O S A M A 
Če želite biti oblečeni 
športno in elegantno, 

nosite konfekcijo 
in pokrivala 

tovarne klobukov, 
V jubilejnem letu podjetja 
se posebno spominjamo 
vseh poslovnih prijateljev, 
delovnih kolektivov 
in občanov 
ter jim za praznik 
občine Domžale 
iskreno čestitamo 
in želimo 
mnogo delovnih uspehov 

slamnikov in konfekcije 

»UNIVERSALE« 
Domžale 

Izdelki so iz klasičnih 
in modnih materialov, 

v različnih barvah 
in velikostih ter 

primerni za vsakogar 
TOSAMA DOMŽALE 
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DOMŽALE 

T O K O 
TOVARNA KOVČKOV IN USNJENIH IZDELKOV 

S POSLOVNIMI ENOTAMI 

— galanterija 
— usnjarna 
— inštitut za usnjarstvo 
— maloprodaja 

ČESTITA VSEM OBČANOM OBČINE DOMŽALE 

OB NJIHOVEM PRAZNIKU 

Komunalno 
podjetje 

vam nudi 

svoje usluge 

in čestita 

k občinskem 

prazniku 

] 1 9 2 3 
i 1 9 7 3 
J induplati 

DELOVNI KOLEKTIV INDUPLATI SE PRIDRUŽUJE ČE

STITKAM OB PRAZNOVANJU OBČINSKEGA PRAZNIKA 

TER ŽELI V S E M OBČANOM, DELOVNIM IN DRUŽBENO

POLITIČNIM ORGANIZACIJAM ŠE M N O G O USPEHOV 

V ZDRUŽENEM DELU IN VSESTRANSKEM RAZVOJU 

DOMŽALSKE OBČINE. 

Papirnica 

Količevo 
POŠTA DOMŽALE 

I z d e l u j e m o : 

raznovrstne papirje, 
navadne in specialne 
lepenke, 
več vrst sestavljenih 
kartonov, 
zlasti s premazom 
oplemenite kartone za 
grafično embalažo 

Cenjenim kupcem priporo
čamo nakup naših izdelkov 



ZA 27. JULIJ OBČINSKI PRAZNIK ČESTITAJO 
EKSPLOATACIJA, 
PREDELAVA 
IN OPLEMENJEVANJE 
NEKOVIN 

»TERMIT« 
DOMŽALE 

SPECIALIZIRANO PODJETJE 
ZA PROIZVODNJO 
LIVARSKEGA POMOŽNEGA 
MATERIALA 

Opekarna Radomlje 
čestita občanom za občinski 
praznik in priporoča svoje iz
delke 
modularni blok, votlak 1,5, zi
dak, stropnjake, monta 12 in 
monta 15, roletnik, ograjnik 

Cenjenim kupcem zagotavlja
mo kvaliteto, ugodne prodaj
ne cene, kratek dobavni rok 
in po želji dostavo na grad
bišče. 

ZAVAROVALNICA 
»SAVA« 
POSLOVNA ENOTA MENGEŠ 

čestita občanom za občinski 
praznik 

HIDROMETAL 
Mengeš 

nudi svoje proizvode 
in kvalitetne usluge 

ČESTITAMO ZA PRAZNIK 

LJUBLJANSKA 
BANKA 
PODRUŽNICA DOMŽALE 

Čestitamo občanom 
za praznik in priporočamo 
svoje usluge 

MELODIJA MENGEŠ 
Proizvajamo glasbene instru
mente, zvočne notne table. 

Priporočamo svoje izdelke in 
čestitamo za praznik. 

MLINOSTROJ 
DOMŽALE 
TOVARNA MLINSKIH 
STROJEV 

Priporočamo svoje kvalitetne 
proizvode in čestitamo za 
praznik 

»TOVARNA FILCA« 
Mengeš 

Izdelujemo in prodajamo 
tehnične in iglaste filce 
ter sodobne obloge za po
de 

Za praznik čestitamo in se 
priporočamo 

TAMIZ Mengeš 
Uredimo vam kvalitetno 
opremo za trgovske loka
le, hotele in gostinske ob
rate 

Se priporočamo in za praznik 
iskreno čestitamo 

SERVO MIHALJ 
IPK ZRENJANIN 
OLJARNA DOMŽALE 

Priporoča kvalitetna jedilna 
olja in čestita občanom ob 
prazniku 

Obrtna zadruga 
SLAMNIK Mengeš 

proizvaja in priporoča 
svoje izdelke 

Kolektiv čestita občanom za 
praznik 

Delavska univerza 
Domžale 
Nudimo vam izobraževanje na 
vseh področjih, 
tiskarske usluge v lastni 
tiskarni, 
branje knjig v knjižnici Dom
žale, Mengeš, Moravče 
ČESTITAMO OBČANOM 
ZA PRAZNIK 

TOVARNA POZAMENTERIJE 

TRAK Mengeš 
Priporočamo vse vrste tkane 
elastike, svileno in najlon ela
stiko, elastične in neelastične 
trakove, vrvice, trakove 

ZA PRAZNIK ČESTITAMO 

BIRO 71 — Domžale 
Ljubljanska cesta 11 O/a 

Projektira urbanizem, stavbna 
zemljišča, stanovanjsko go
spodarstvo in ingineering. Pri
poročamo nove storitve 

ČESTITAMO ZA PRAZNIK 

OBRTNA ZADRUGA 

»ZORA« Domžale 

priporoča usluge 
in čestita občanom 
za praznik 

SLOVENIJALES 
Radomlje 

proizvaja žagan les, 
jedilne in sedežne 
garniture 

Priporočamo proizvode in če
stitamo 

AVTOSERVIS 
DOMŽALE 

servisira vozila VW, volvo, 
audi, mercedes. Popravlja 
tudi vsa ostala vozila. 

Svoje usluge priporočamo. 

Pridružujemo se čestitkam. 

Gostilna 
»KOROFAN« 
Božič Fani 

Obrtniška ulica 2 — 
ob zvezni cesti 

Domžal« 

Precizna mehanika 

MUŠIC FRANC 

Domžale, 
Kolodvorska 5 

Kovaštvo 
in ključavničarstvo 

JANEZ JUHANT 

Sp. Jarše 15 

Gostilna 

JANUS VINKO 

Domžale, 
'Ljubljanska 82 

Koritnlk Ciril 
IZDELOVANJE 

COPAT 

Domžale, 
Varškova 2 

Gostilna 
pri »KEBRU« 
Kovač Stane 

Domžale, 
Ljubljanska 112 

AVTOSERVIS 
DOMŽALE 

servisira vozila VW, volvo, 
audi, mercedes. Popravlja 
tudi vsa ostala vozila. 

Svoje usluge priporočamo. 

Pridružujemo se čestitkam. 

»FLORJAN 
EXPRES« 

Anica Miklavčič 
Domžale. 

Kolodvorska 3 

Kovinska 
galanterija 

Anton Horjak 

Domžale, 
Fajfarjeva 6 

Gostišče 
in kegljišče 

»ŠPORTNI PARK« 
Ivanka Repovž 

Domžale. 
Kopališka cesta 

Gostilna 

»Vid Repanšek« 

Homec 3 

GOSTIŠČE 

»PRI KONŠKIJ« Trojane 
— AVTOMATSKO KEGLJIŠČE 
— IZBORNA KUHINJA 
— DOBRE PIJAČE 
— SOLIDNA POSTREŽBA 

GOSTOM IN OBČANOM ISKRENO ČESTITAMO! 

M & H E L I O S 

barve — laki — emajli — kiti — škrobi — 
dekstrini — lepila — umetne smole 

KEMIČNA INDUSTRIJA DOMŽALE 
Ljubljanska 114 

Kolekt iv 
delovne organizaci je 

»NAPREDEK« Domžale 
čest i ta vsem občanom za praznik 
občine Domžale 27. jul i j , obenem 
pa se priporoča za nakup vsakovrst
nega potrošnega blaga v svojih pro
dajalnah širom občine. 


